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PRED KONGRESOM 
ZK SLOVENIJE 

Manjkajo 
pred ogi! 
č l an i ormoškega predsedstva 

občinskega komiteja ZKS so 10. 
septembra obravnavali predos-
nutek poročila o delu slovenskih 
komunistov med 9. in 10. kon-
gresom. Ocenili so, da je kritika 
dela komunistov dokaj pavšalna, 
da poročilo prinaša dober opis 
družbenoekonomskih odnosov 
in razvoja materialnih sil, gospo-
darskih težav in političnih pro-
blemov — nikjer pa ni predlo-
gov, kako jutri, da bi bile stvari 
drugačne, kot je dejal predsed-
nik P OK ZKS Ormož Miran 
Kranjc. Poročilo je napisano 
odprto in dokaj kritično, ne gre 
pa do konca. Zato člani predsed-
stva z njim niso bili zadovoljni. 

Poleg omenjenega so člani 
predsedstva poudarili, da bi mo-
ralo poročilo zajemati tudi dose-
žene uspehe in nakazati delova-
nje komunistov v naslednjih le-
tih, da bi odpravili vsaj osnovne 
nepravilnosti. Predvsem so imeli 
v mislih probleme v kmetijstvu, 
saj je občina pretežno kmetijska. 
Pogrešajo poročilo o tem, pod 
kakšnimi pogoji kupujemo hra-
no in od kod devize zanjo. Pose-
bej še zato, ker smo sposobni pri-
delati dovolj hrane doma. Tudi 
področje družbenih dejavnosti je 
f predosnutku poročila predsta-
vljeno zgolj s problemi oziroma 
oceno stanja, rešitev, ki hi prine-
sle pozitivno spremembo, pa ni. 

N. D. 

Priprave na 
občinski 

samoprispevek 
Prebivalci ormoške občine se 

bodo še letos na referendumu 
odločali'za uvedbo 2. občinskega 
samoprispevka. Na nedavni seji 
predsedstva OK ZKS Ormož so 
razpravljali o programu samopri-
spevka in se zedinili, da ga bodo 
namenili za nadal jnjo gradnjo 
šolskega prostora v občini. Pred-
log je, da naj bi s sredstvi, ki jih 
bodo zbrali v naslednjih petih le-
tih, sofinancirali gradnjo dveh 
osnovnih šol — v Ivanjkovcih in 
na Hardeku ter telovadnice pri 
osnovni šoli Miklavž. 

Šola v Ivanjkovcih bo po ce-
nah iz maja letos vellala 207 mi-
lijonov, na Hardeku 291 milijo-
nov in telovadnica 87 milijonov 
dinarjev. Od potrebnih 586 mili-
jonov dinarjev naj bi s samopri-
spevkom zbrali 329 milijonov, 
krajevna skupnost Ormož bo za 
šolo na Hardeku prispevala 20 
milijonov dinarjev iz krajevnega 
samoprispevka, republiška soli-
darnost naj bi znašala 60 milijo-
nov dinarjev. Manjkajoča sred-
stva naj bi zbrali z dodatnim 
združevanjem sredstev združene-
ga dela, pa tudi krajevne skup-
nosti na območju katerih bo po-
tekala gradnja, na j bi prispevale 
okrog 25 odstotkov denarja iz 
krajevnega samoprispevka. 

O teh predlogih bodo razpra-
vljali občani v naslednjih mese-
cih, dokončni program pa mora-
jo sprejeti do decembra, ko bodo 
izvedli referendum za uvedbo 
občinskega samoprispevka. Pro-
blem, ki je prisoten že sedaj pa 
je, katero šolo naj bi zgradili prej 
-- tisto v I\'aTTrkovcih ali ono na 
Hardeku. To dilemo bo potreb-
no dovolj z g o d a j odpraviti, sicer 
je izid referentkima vprašljiv. 

N. D. 

Veder le otroški obraz 
Le otroci, ki jim je prihranjena marsikatera 

grenkoba življenja, lahko ohranijo veder obraz ob 
pogledu na naše vinograde. In ker je grozdje, koli-
kor ga pač je, letos zelo sladko, se otroci radi po-
sladkajo. Vinogradniku pa niti sladkoba grozdja 
in veselje otrok ne more zgladiti zgubanega čela, 
ko gleda le z listjem in redkimi grozdi obložene tr-

se, ki jih je kljub njihovi letošnji »skoposti« skrb-
no negoval in ščitil pred boleznimi. Še bolj se nje-
gov obraz zmrači ob pogledu na vinsko posodo v 
kleti, ki bo v najboljšem primeru vsaj na pol pra-
zna . . . 

JB 
Foto: M. Ozmec 

V Krapini so 13. septembra zelo svečano prosla-
vili Dan bratskih občin SR Hrvatske in SR Slove-
nije. Po delovni skupni seji Koordinacijskega od-
bora za sodelovanje bratskih občin SRH in SRS 
ter Odbora za kulturo, se je na Gajevem trgu zvr-
stil bogat kulturni program. SR Slovenijo so zasto-
pali člani folklorne skupine »Anton Strafela« iz 
Markovec pri Ptuju, ki jih je več tisoč gledalcev to-
plo nagradilo z navdušenim ploskanjem. Iz sosed-
ne Avstrije so nastopali člani K U D »Strinjačko 
kolo«, v katerem se združujejo gradiščanski Hrva-
ti. Kulturni program pa so izvajali tudi člani K U D 
»Jancekova klapa« iz Ivanca in »Rudar« Glogo-
vac iz Koprivnice. O pomenu Dneva bratskih ob-
čin je govoril predsednik Koordinacijskega odbo-
ra in občinskega sveta ZSS Krapina, tovariš Ivo 
POLJAK. 

Najlepše, kar lahko doživi človek v Krapini, je 
brez dvoma Teden kajkavske kulture, ki izžareva 
bogastvo kulturnega ustvarjanja, pristnost, tovari-
štvo, bratstvo in sodelovanje. Poleg številnih kul-
turnih prireditev, je posebej treba poudariti festi-

val kajkavske popevke, razstavo ženskih ročnih 
del, na kateri smo videli kvalitetna ročna dela 
ptujskih žena, razstava drobnega gospodarstva, li-
kovna razstava itd. Vse prebivalstvo Krapine je na 
ulici in živi z bogatim kulturnim programom in 
družabnim življenjem v Tednu kajkavske kulture. 

Ko bi na primer Ptujčani kaj takšnega zm<^li v 
okviru ptujskih kulturnih srečanj in festivala do-
mače zabavne glasbe, kot to zmorejo Krapinčani v 
Tednu kajkavske kulture, bi sleherni Ptujčan te-
den dni preživel le izven svojih štirih sten na ptuj-
skih trgih, na katerih bi zvoki ljudskih ansamblov, 
dišave ptujskih specialitet in kvalitetnih haloških 
vin, razveseljevale vse ljudi dobre volje. Koristno 
bi bilo, da se Ptujčani tega naučimo od veselih 
Krapinčanov. 

Ob koncu naj dodamo še to, da so člani folklor-
ne skupine »Anton Štrafela« Markovci pri Ptuju 
svoj pester program štajerskih plesov skrbno pri-
pravili, navdušili množico gledalcev ter častno za-
stopali svojo občino in republiko. 

FB 

V ponedeljek in torek zasedajo zbori SO Ptuj 
Delegati družbenopolitičnega 

zbora skupščine občine Ptuj se 
bodo sestali na redni seji v pone-
deljek popoldne. Najpomemb-
nejša točka dnevnega reda bo in-
formacija o uresničevanju druž-
benoekonomskega razvoja obči-
ne Ptuj v letošnjem polletju, ki jo 
bodo povezali z informacijo o 
spremljanju uresničevanja resor 
lucijskih usmeritev na področju 
načrtovanja in razporejanja do-
hodka in čistega dohodka v' le-
tošnjem letu v ptujski občini. 

Nadalje bodo obravnavali 
program setve 1985/86, poročilo 
o oceni škode po elementarnih 
nesrečah v občini Ptuj in poroči-
lo o stanju v Pokrajinskem muze-
ju Ptuj. Sklepali bodo o razreši-
tvi tajnika SO Ptuj in o imenova-
nju drugega tajnika, prav tako 

tudi sekretarja zbora in o predlo-
gu sklepa o pristopu k samou-
pravnemu sporazumu o sodelo-
vanju in izvajanju skupnih nalog 
pri načrtovanju, vzpostavljanju 
in delovanju informacijskih si-
stemov za podporo odločanju. 
Sprejeli bodo tudi delovni pro-
gram zborov za IV. trimesečje ter 
opravili volitve, imenovanja in 
razrešitve. 

V torek se bosta sestala še zbor 
krajevnih skupnosti ob 8. uri in 
zbor združenega dela ob 11. uri. 
Oba zbora imata približno enak 
dnevni red, poleg točk, ki so že 
navedene za sejo DPZ, bosta oba 
zbora sklepala še o potrditvi sa-
moupravnega sporazuma in sta-
tuta občinske skupnosti za zapo-
slovanje in o izvzemu zemljišč iz 
splošne rabe. Zbor krajevnih 

skupnosti bo odločal še o predlo-
gu odloka o gospodarjenju z jav-
nimi potmi, zbor združenega de-
la pa bo imenoval listo 44 zuna-
njih članov v disciplinske komi-
sije delovnih organizacij in tozd 
ter delovnih skupnosti. 

FF 

Vroča jesen 
čeprav nam vremenoslovci napovedujejo toplo in razmero-

ma lepo jesen, naslov ni zaradi tega, temveč zaradi vsega tistega, 
kar nas to jesen čaka na gospodarskem, družbenem in političnem 
področju, da vsaj delno izpolnimo sprejete naloge in sprotno rešu-
jemo nakopičene probleme. 

Za nami je čas letnih dopustov, za nami ocene polletnih re-
zultatov gospodarjenja in prav ti rezultati so tisti, ki nas zaskr-
bljujejo — tako v širši družbenopolitični skupnosti, posebej pa še 
v Ptujski občini. Res je sicer, da zaradi spremenjene metodologije 
kazalci finančnih rezultatov niso stvarno primerljivi z lanskim pr-
vim polletjem, toda vrsta podatkov je, ki nas zlasti v ptujski občini 
morajo še posebej skrbeti. 

Fizični obseg industrijske proizvodnje je v letošnjem prvem 
polletju za desetino odstotka nižji kot lansko prvo polletje in to 
kljub temu, da smo v gospodarstvu povečali število zaposlenih za 
1 odstotek, število opravljenih nadur pa je višje kar za 3 odstotke. 
To dovolj zgovorno govori o padanju produktivnosti dela. K temu 
še podatek, da se je v tem obdobju povečal del čistega dohodka za 
osebno in skupno porabo za 93 odstotkov, kar potrjuje, da ni ra-
sel skladno s produktivnostjo dela in delovnimi rezultati. To ugo-
tovitev še podkrepljuje podatek, da so se osebni dohodki v gospo-
darstvu ptujske občine nominalno povečali za 85,5 odstotka, če 
pri tem upoštevamo inflacijsko stopnjo, so realni osebni dohodki 
porasli za 4,8 odstotka, v SRS pa za 2,7 odstotka, čeprav je fizi-
čni obseg industrijske proizvodnje v Sloveniji porasel za 1,5 od-
stotka. 

K temu je treba še povedati, da je izvoz v letošnjem prvem 
polletju nižji za dobrih 25 % glede na lansko prvo polletje, da se 
zaloge gotovih izdelkov večajo in s tem tudi obresti za kredite, te 
so porasle za 175,2 odstotka, da je reprodukcijska sposobnost v 
upadanju, da so se tekoče izgube povečale za 139,4 odstotka, in 
še nekaj takih podatkov iz letošnjega polletnega obračuna je. ki 
nas vse skupaj zaskrbljujejo. 

O vseh teh vprašanjih so zadnjih 14 dni tekle podrobnejše 
razprave v organih občinske skupščine in vodstvih družbenopoliti-
čnih organizacij, na posvetih z direktorji, sekretarji osnovnih or-
ganizacij ZKS, v odborih sindikatov dejavnosti itd. Vse te razpra-
ve in posveti so se končali z osnovnim sklepom, da je treba mobili-
zirati vse subjektivne sile, da v gospodarstvu ptujske občine po-
pravimo neugodna razmerja iz prvega polletja, v juliju in avgustu 
so se zaradi dopustov ta razmerja še poslabšala, in se tako do 
konca leta vsaj delno približamo ciljem, ki smo sijih začrtali z re-
solucijo za letošnje leto. Temu ustrezni bodo prav gotovo tudi 
sklepi zborov občinske skupščine, ko bodo obravnavali to področ-
je. Ce je področje gospodarstva najpomembnejše, saj je od sta-
nja v gospodarstvu odvisno tudi družbenopolitično razpoloženje 
delovnih ljudi in občanov, nas to vročo jesen čaka še druga, nič 
manj pomembna nalogba, to je priprava in sprejem srednjeročnih 
in dolgoročnih programov razvoja. Prav zdaj stopamo v najtežjo 
fazo načrtovanja, to je usklajevanje planov. Dejstvo je, da progra-
mi samoupravnih interesnih skupnosti in krajevnih skupnosti da-
leč presegajo stvarne zmogljivosti našega gospodarstva. Čeprav ti 
programi temeljijo na dejanskih potrebah posameznih področij 
dejavnosti in krajevnih območij, se bo marsičemu treba odreči, 
marsikaj preložiti na kasnejši čas. 

Tu nič ne pomaga tarnanje, besedovanje, tudi ne pritiski in 
grožnje, nič ne pomagajo politični nauki, sprejemanje stališč in 
ugotovitev, pomagalo bo le konkretno delo. Če bomo z večjo pro-
izvodnjo, storilnostjo, s kakovostjo izdelkov in izvozom ustvarili 
več. bomo lahko dali več za zdravstvo, izobraževanje, kulturo, 
razvoj komunalne infrastrukture itd. Zato mora glavna skrb biti 
usmerjena v gospodarstvo, v materialno, sfero, kjer moramo z 
boljšo organizacijo dela, z novimi proizvodnimi programi, s hitrej-
šim spreminjanjem gospodarske strukture in z vključevanjem v 
svetovno delitev dela pospešiti materialno rast. s tem pa tudi rast 
skupne in splošne porabe. 

Pri tem imajo najpomembnejšo vlogo sposobni, strokovno 
usposobljeni ljudje, ki nam jih žal vie preveč manjka in še tu mla-
dim, zmožnim in dela voljnim strokovnjakom ne omogočamo, da 
bi lahko pokazali in razvijali svoje sposobnosti. Tudi to je ena od 
naših, ne le političnih, temveč tudi ekonomsko-stabilizacijskih na-
log. V to našo vročo jesen se vključujejo tudi priprave na kongre-
se ZK in drugih družbenopolitičnih organizacij, ter priprave na 
volitve 86. Ob vsem tem bodo izstopala predvsem nakazana vpra-
šanja s področja gospodarjenja in načrtovanja. Če bodo vse sub-
jektivne sile resnični pobudniki ifi mobilizatorji široke fronte vseh 
delovnih ljudi, uspehi prav gotovo ne bodo izostali. Ne le dosega-
nje. temveč visoko preseganje proizvodnih rezultatov v nekaterih 
delovnih organizacijah nam potrjuje, da je začrtano moč doseči! 

Franc Fideršek 

DANES SEJA CK ZKS 

O opiranju na lastne moči 
Po večmesečnih pripravah in obiskih delovnih skupin v številnih 

O Z D se bo danes, 19. septembra sestal centralni komite ZK Slovenije 
na svoji 16. seji m obravnaval naloge ZK pri uresničevanju politike 
opiranja na lastne moči v organizacijah združenega dela. Gradivo za 
sejo obsega povzetek spoznanj, ugotovitev in glavnih vprašanj na tem 
področju ter predlog nalog in usmeritev za delovanje komunistov pri 
aktiviranju lastnih moči v OZD. 

Na seji bodo sprejeli tudi predlog stališč in usmeritev seje CK 
ZKS o kulturi. 



DRUŽBA IN GOSPODARSTVO 19. september 1985 — TEDNIK 
TOVARNA SLADKORJA ORMOŽ 

Kdaj bo konec 
agonije ? 

Tako so se vprašali delavci ormoške Tovarne sladkorja, ko jih je 
v sredo, 11. septembra, obiskala delovna skupina CK ZK Slovenije 
pod vodstvom Alojza Gojčiča. Vprašali sami sebe, saj jim odgovora 
nihče ni mogel dati. Samo v prven polletju tega leta je 350-članski 
kolektiv »pridelal« 610 milijonov dinarjev izgube, do konca leta pa 
predvidevajo mili jardo dinarjev izgube. Čeprav se po produktivnosti , 
porabi goriva, številu zaposlenih in izkoriščenosti zmogljivosti med 
novimi jugoslovanskimi tovarnami s ladkorja uvrščajo v sam vrh, se že 
od ustanovitve o tepa jo z izgubo. Ta se je letos v primerjavi s prejšnji-
mi leti strahovito povečala, vendar ne zaradi slabega dela zaposlenih. 
Osnovni vzrok je v cenovnem nesorazmerju med surovinami, energi-
jo, t ransportom in ceno sladkorja. 

Komunisti so na omenjenem sestanku kritično razpravljali o od-
nosu širše družbene skupnosti do te .trateško pomembne tovarne, ki 
na j bi pripomogla k uresničitvi zamisli, da na j bi v Sloveniji pridelali 
dovolj hrane zase. Po večurni razpravi so uspeli sprejeti sklep, da bo 
Centralni komite Zveze komunistov Slovenije zahteval od republiške-
ga izvršnega sveta oblikovanje in sprejetje takih ukrepov, ki bodo pri-
pomogli k likvidnemu poslovanju tovarne. Seveda pa so hkrati skleni-
li, da bodo tudi sami še povečali delovni zanos, delovno disciplino in 
izpopolnili nagrajevanje po delu. Sicer pa so imeli v tovarni kljub vi-
soki produktivnosti in odlični kakovosti s ladkorja v prvem polletju 
poprečni osebni dohodek 36,600 dinarjev, že od leta 1981 niso izpla-
čali regresa za letni oddih, niti niso kupili s tanovanja ali dali kredita 
za gradnjo hiše. 

Na omenjenem sestanku so predstavniki tovarne opozorili še na 
nekaj drugih podatkov, ki ilustrirajo sicer uspešno delo.Dosežen ob-
seg proizvodnje je takšen, kot so si ga leta 1976 težko zamišljali. Lani 
so proizvedli 32.000 ton sladkorja, kar pomeni 80 odstotkov zmoglji-
vosti tovarne, medtem ko jugoslovanske tovarne sladkorja izkoriščajo 
v poprečju le 69 odstotkov svojih zmogljivosti. Ob tem je zanimiv po-
datek, d a j e v ormoški tovarni zaposlenih kar 71 delavcev manj kot v 
ostalih novih tovarnah sladkorja v Jugoslaviji. Precej kritično so spre-
govorili tudi o cenah goriva in železniških vagonov. Cene še zdaleč 
niso enak" uradno objavljenim, temveč krepko višje. V Beogradu so 
to tudi glasno povedali , naleteli pa le na začudenje, brez pozitivnih 
posledic. Omenili so tudi potrebo po povečanem pridelovanju slad-
korne pese. Glede na hektarski donos bi jo morali posejati na 8000 
hektarih, sedaj pa je posejana na okrog 5400 hektarih. Družbeni sek-
tor se zadnja leta umika, ker želi pridelati dovolj lastne koruze. V to-
varni načrtujejo, da na j bi leta 1990 imeli 3500 hektarov pese v zaseb-
nem in 4200 hektarov v družbenem sektorju, od tega 1000 hektarov na 
melioriranih površinah. 

Obenem si prizadevajo za sprotno nabavo mehanizacije, saj po-
staja za kmete tudi izposoja pri zadrugah predraga. Poleg tega je cena 
pese v primerjavi s pšenico prenizka in četudi jo povišajo. Tovarna 
s ladkorja nima denarja,, da bi jo plačala. Sicer pa o vhodnih cenah su-
rovin in izhodnih cenah sladkorja ne odločajo delavci, tako da je to-
varna po besedah sekretarja medobčinskega sveta ZKS Podravja 
Slavka Kleindiensta tipični primer nemoči sistema, ko gre za odpra-
vljanje nepravilnosti, s katerimi se združeno delo srečuje zadnja leta. 

Nevenka Dobl jekar 

V Agisu uresničujejo 
sklepe 

Prejšnji teden so bile v DO Agis Ptuj seje izvršnih odborov os-
novnih organizacij sindikata, konference ŽS na ravni delovne organi-
zacije in druge sindikalne aktivnosti. Gre predvsem za uresničevanje 
sklepov zbora delavcev v T O Z D Kovinska obdelava in sklepe družbe-
nopolitičnih organizacij . 

Precej razprave je bilo o pravni formulacij i prvega sklepa, ki je 
bil sprejet v zvezi s poračunom ob polletnem obračunu v štirih 
TOZD. Pri tem so se morala angažirati tudi občinska vodstva, da so 
se zedinili za ustrezno formulaci jo sklepa, ki ne dovol juje dodatnega 
izplačila v višini enomesečnega OD. Res je, da bi zadevo morali ure-
diti sami v okviru delovne organizacije, vendar smo pač navajeni, da 
gre lažje, če nekdo pomaga tudi od zunaj . 

V petek je bila tudi seja samoupravne delavske kontrole v DO 
Agis, ki mora glasom sklepa v 15 dneh ugotoviti odgovornost posa-
meznikov za napačno motivacijo delavcev o možnosti delitve ostanka 
dohodka . 

Predsedstvo občinskega sveta ZSS Ptuj bo v tej smeri še nadalje-
valo z aktivnostjo in tako pomagalo delavcem v Agisu pri doslednem 
uresničevanju sklepov. 

Kdaj modernizacija TGA Kidričevo? 
Kakšne so realne možnosti za 

posodobitev proizvodnje primar-
nega aluminija v TGA Kidriče-
vo, kjer se že več let ubada jo s 
problematiko zastarelih proiz-
vodnih naprav? Na to vprašanje 
so poskušali odgovoriti v torek, 
10. septembra ob obisku pred-
sednika izvršnega sveta SR Slo-
venije Dušana Sinigoja, predsed-
nika republiške gospodarske 
zbornice Draga Bulca in člana 
predsedstva SR Slovenije Lojze-
ta Briškega, v tej delovni organi-
zaciji. 

Kot že tolikokrat doslej tudi 
tokrat nismo slišali jasnega od-
govora na to izredno pomembno 
vprašanje za vso slovensko go-
spodarstvo. S posodobitvi jo pro-
izvodnje bi v Kidričevem pove-
čali letno proizvodnjo primarne-
ga aluminija do sedanjih 46 tisoč 
ton na 70 tisoč ton. Za to, drugo 
največjo načrtovano slovensko 
investicijo bi za fazno izgradnjo 
v petih letih po sedanji eskalira-
ni vrednosti potrebovali 39 mili-
jard dinarjev, kar pa pomeni slo-
venskemu gospodarstvu in ban-
čništvu veliko obremenitev. La-
stna udeležba TGA in združeval-
cev sredstev — porabnikov alu-
minija bi bila skoraj 55 odstotna, 
nekaj čez 25 odstotkov sredstev 
na j bi prispeval konzorcij po-
slovnih bank, preostalih 20 od-
stotkov sredstev pa na j bi zbrali s 
tujimi krediti. Slednje predvsem 

za nakup tuje tehnologije. Tak-
šna fmančna konstrukcija bi bila 
verjetno sprejemljiva, žal pa so 
tokrat izpostavili energetsko pro-
blematiko. 

Po mnenju udeležencev ome-
njenega razgovora je sedaj klju-

čni problem modernizacije TGA 
vprašanje električne 'energije. 
Kot kaže republiški elektroener-
getski bilanci ne bi uspelo doba-
viti dodatne energije, ki bi jo 
zahtevala nova elektroliza. Ven-
dar v TGA in sozdu U N I A L 
poudar ja jo , da že od leta 1976 

združujejo sredstva v ta namen 
in so do sedaj zbrali že prek 22 
milijard dinarjev. Poleg rednega 
plačevanja energije pa bodo do 
leta 1990 prispevali še 28 mili-
jard dinarjev. Ob tem je treba še 
dodati , da je slovensko elektro-

gospodarstvo že dvakrat podpi-
salo, da je povečanje potrebne 
energije za TGA že zajeto v seda-
njih zmogljivostih elektrarn. Po 
ugotovitvah udeležencev razgo-
vora pa TGA ne more dobiti do-
datnih količin električne energi-
je, ker so zmogljivosti slovenske-

ga elektrogospodarstva izčrpane. 
Kakorkoli že, odnose med TGA 
in elektrogospodarstvom je treba 
v najkrajšem času razčistiti, je bi-
lo med drugim poudar jeno . 

Na popoldanskem razgovoru z 
direktorji nekaterih ptujskih de-
lovnih organizacij in predstavni-
ki družbeno političnih skupnosti, 
je Dušan Sinigoj razgovore v 
TGA ocenil kot izredno pq. 
membne. Problematiko je v slo-
venskem prostoru potrebno čim-
prej rešiti, saj zamujan je veliko 
stane. Hkrati je treba z vso odgo-
vornostjo sprejeti končno stališ-
če in se zavedati tudi morebitnih 
negativnih posledic. Potrebno je 
izbrati najpr imernejšo in najbolj 
racionalno pot, kar pa v današnji 
neugodni gospodarski situaciji 
ni lahko. Pred nami je obnova 
skoraj vsega slovenskega gospo-
darstva, saj je 80 odstotkov teh-
nične opreme naše industrije že 
odpisane. Denar, ki nam je na 
voljo, je treba za to naložiti naj-
bolj smotrno. Dejstvo je, da sta 
železarna Jesenice in TGA Kidri-
čevo trenutno napomembnejši 
slovenski investiciji, ki pomenita 
tudi največje breme. Prav zaradi 
tega je potreben zelo resen pri-
stop in čimprejšnja uskladitev. 
Žal pa nas čas prehiteva in kon-
čnega odgovora o pričetku mo-
dernizacije še vedno nismo dobi-
li. 

M. Ozmec 

Dušan Šinigoj s sodelavci med ogledom elektrolize v TGA Kidričevo 
(foto: Stojan Kerbler) 

OPOZARJA IN ZAHTEVA 
Prejšnjo sredo se je sestalo predsedstvo občinskega sveta ZSS Ptuj 

in namenilo največ razprave informaciji o uresničevanju družbenoeko-
nomskega razvoja občine Ptuj v letošnjem letu. Po kritični in utemeljeni 
razpravi so zadolžili delegate za Družbenopolitični zbor SO Ptuj, da na 
seji DPZ poročajo o sklepih seje predsedstva, in da občinska skupščina 
s temi sklepi seznani vse organizacije združenega dela in delovne skup-
nosti v občini. 

V sklepih je zapisano, da je do 
konca letošnjega leta treba nape-
ti vse razpoložljive sile, da se do-
seže višja raven proizvodnje, kot 
smo jo dosegali doslej in se tako 
vsaj delno približamo resolucij-
skim ciljem za letošnje leto. Od 
tega je odvisno, da bomo imeli v 
gospodarstvu takšen dohodek, 
čisti dohodek in osebni doho-
dek, ki bo šel v korak z življenj-
skimi stroški, kot je to bilo dogo-
vorjeno v sindikatih. 

Zaskrbl jujoča je ugotovitev, 
da so akumulaci jska sredstva 
prenizka, da bi lahko ptujsko go-
spodarstvo sedanje pogoje go-
spodar jen ja uspešneje premago-
valo, se ustrezno prestrukturiralo 
in bolj prilagodilo zaostrenim 
pogojem gospodar jenja . Zato 
mora jo delavci tudi za ceno last-

nega odrekanja povečati sred-
stva za akumulaci jo, da tako v 
svojih delovnih organizacijah za-
gotovijo vsaj minimalni napre-
dek in s tem preprečijo, da ne bo 
treba posegati po skrajnostih — 
zmanjševati proizvodnjo in od-
puščati delavce. 

V vseh tistih OZD, ki so v le-
tošnjem prvem polletju izkazale 
izgubo, je treba zaostriti gospo-
darsko politiko, spodbudit i delo 
DPO, zlasti sindikata v skladu z 
zakonskimi opredelitvami, ki jih 
ima sindikat v takšnih primerih. 
Predlagali so tudi, da na j vse ti-
ste tozd, ki so ob polletju izkaza-
le izgubo, obiščejo delovne troj-
ke iz predstavnikov OS ZSS, OK 
ZKS in IS SO Ptuj ter j im nudi jo 
pomoč. 

Za tem, ko so na seji obravna-

vali in sprejeli uresničitev finan-
čnega načrta občinskega sveta 
ZSS Ptuj za letošnje prvo polle-
tje, so podrobneje obravnavali 
»krizna žarišča« v občini, pred-
vsem primere v Agrotransportu, 
Agisu, Certusu, MI P Malopro-
daja in Motel Podlehnik, prav ta-
ko pa tudi vse tozd, ki so izkaza-
le izgubo in tiste, ki ne dosegajo 
proizvodnje glede na lansko leto. 
Po razpravi so sklenili, da je z 
omenjenimi primeri treba dopol-
niti politično oceno v občini in v 
vseh omenjenih O Z D , kjer na j 

' t ud i dopolni jo samoupravne ak-
te s področja varnosti, v skladu z 
nastalim položajem in metodami 
reševanja v sedanjih razmerah. 

SKRB ZA DRUŽBENO PRE-
HRANO 

Na seji predsedstva so tudi 
ugotovili, da v nekaterih O Z D še 
ne uresničujejo določil letos 
sprejetega družbenega dogovora 
o družbeni prehrani , niso v skla-
du s tem dopolnile svojih samou-
pravnih aktov in zato ne delujejo 
po določilih dogovora. Zadolžili 

so izvršne odbore osnovnih orga-
nizacij sindikata, da preverijo sa-
moupravne aktivnosti v O Z D in 
kjer glede družbene prehrane še 
stvari nimajo urejene, da jo pobu-
do, da se to čimprej uredi. 

ZAHTEVAMO, DA SIS ZA 
Z D R A V S T V O . . . 

Na seji predsedstva so opozo-
rili na problem, da v O Z D v ptuj-
ski občini še ne obračunavajo 
nadomestila osebnega dohodka 
za bolniški stalež na podlagi po-
prečja za zadnje tri mesece, kar 
je glede na rast inflacije nujno. 
Ugotovili so, da v O Z D tega ne 
morejo obračunavati zaradi tega, 
ker skupščina SIS za zdravstvo 
občine Ptuj še ni sprejela ustrez-
nega določila. Zaradi tega pred-
sedstvo OS ZSS Ptuj zahteva, da 
skupščina SIS za zdravstvo na 
prvi seji sprejme določilo dogo-
vora in s tem omogoči, da O Z D 
ustrezno dopolni jo svoje samou-
pravne akte in v skladu s tem po-
tem tudi obračunavajo nadome-
stilo osebnega dohodka delav-
cem v bolniškem staležu. FF 

Skupna seja organov za SLO 
V torek popoldne so se na skupni seji v Ptuju sestali člani koordi-

nacijskega odbora za SLO in družbeno samozaščito pri občinski kon-
ferenci SZDL Ptuj in enake komisije, ki delujejo pri občinskem svetu 
ZSS Ptuj, občinskem komiteju ZKS Ptuj in občinski konferenci 
ZSMS Ptuj. 

Razpravljali so o uresničevanju splošne ljudske obrambe in dolo-
čenih nalog družbene samozaščite v zadnjem obdobju na našem ob-
močju. Seznanili so se tudi s planom gradnje zaklonišč na območju 
mesta Ptuj in dali k temu svoje pripombe. Posebej so ocenili varno-
stno-politične razmere v Podravju, s posebnim poudarkom na trenut-
no stanje v občini Ptuj. Seznanili so se tudi z informacijo o predkon-
gresnih gradivih s področja SLO in družbene samozaščite in o vpisu v 
vojaške šole. 

Piknik je bil, prapor 
bodo razvili pozneje 

Pri obrtnem združenju Ptuj ocenjujejo, da je drugi obrtniški pik-
nik, ki je bil 14. septembra uspel, čeprav orez razvitja prapor ja in po-
delitve priznanj n Jzaslužnejsim športnikom. Zaradi nepredvidenih 
težav p n informiranju, na piknik ni prišla večina, zlasti še tistih, ki so 
prispevali za prapor . Od tridesetih, kolikor jih je prispevalo za trako-
ve, Jih je prišlo le pet. 

Zato so se odločili, da bodo prapor razvili ob drugi priložnosti. 
Sicer pa je te dni na obrtnem zciruženju zelo živahno. Vsak dan 

namreč potuje jo v Celje, kjer poteka 18. mednarodni obrtni sejem in 
kjer se vsak dan dogaja nekaj novega. Tudi letos j e združenje pokro-
vitelj ogledov sejma za osnovnošolce dvanajstih sol v ptujski občini. 
Na ta način namreč želijo zainteresirati čim več mladin za obrtniške 
poklice. Največ zanimanja med mladimi pa je za obrtniško ulico, v 
kateri trinajst obrtnikov predstavlja poklice obrtne dejavnosti . Poleg 
tega j e na voljo ogled filma in pozneje razstavnega prostora, ki je le-
tos deljen. MG 

1 eO-LETNICA IMPOLA 
Tovarna Impol v Slovenski Bi-

strici letošnje leto praznuje visok 
jubilej — 160 let svojega obstoja. 
Res, da to takrat ni bila tovarna z 
2200 delavci, ampak le kovačni-
ca ob potoku Bistrica. 

Tuka j so najprej izdelovali 
orodje največ za okoliške kmete 
in graščino. Skozi stoletja so se 
lastniki menjavali, s tem pa so 
proizvodnjo tudi razširjali in 
uvajali obdelovanje drugih kovin 
(prvotno baker in medenina). S 
tem so se odpirala prosta delo-
vna mesta in število zaposlenih 
se je vedno bolj večalo. V času 
prve svetovne vojne je proizvod-
nja nekoliko zaostala, vendar si 
je v letih po vojni s pr ihodom 
novih lastnikov spet opomogla. 
Napiika novih lastnikov je bila 
ta, da sta nabavljala staro orodje 
oziroma stroje - delala sta tako 
rekoč nenačrtno, česar posledice 
so še danes občutne in otežkoča-
jo normalen delovni proces. 

V prvih povojnih letih se je to-
varna industrializirala in elektri-
ficirala. Leta 1950 so v upravlja-
nje prevzeli tovarno delavci in 
začela se je načrtna proizvodnja, 
vendar se je Impol preusmeril v 
predelavo aluminija in zlitin. V 
Impolu so potem začeli razvijati 
nove tehnologije, dograjevati in 
na novo zidati potrebne obrate. 

Dobro poslovanje in potreba 
po aluminiju so jih pripeljale tu-
di v tuj ino, saj veliko svojih iz-
delkov izvažajo, glavno tržišče 
pa je vsekakor domači trg. 

Impolčani so za jubilej pripra-
vili pester program, ki je trajal 
ves prejšen teden (v juniju so de-
lavci in upokojenci imeli že pik-
nik na Pohorju pri Treh kraljih). 
Tako so v svoj program vključili 
razstave, razna športna tekmova-
nja, oglede filmov o Impolu, 
koncerte godb na pihala, oglede 
delovnih obratov v tovarni, dru-

žabni večer s plesom, gledališko 
predstavo SNG Maribor, delav-
ski svet pa je imel tudi slavno-

stno sejo, kjer so podelili nekate-
rim jubilejna priznanja. 

Samo Brbre 

Impol, pogled iz zraka 
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RAZGOVOR ZA OKROGLO MIZO 

25 let sodelovanja 
bratskih občin 

v de lavskem d o m u Franca 
iCrambergerja v Ptuju so se v po-
nedeljek, 16. s ep tembra zbrali na 
fazgovor za okroglo mizo člani 
koordinacijskega o d b o r a iz 12 
sodelujočih občin SR Hrvaške in 
SR Slovenije. S k u p n o s prvimi 
pobudniki in uresničevalci sre-
čanj brats tva in pri jatel js tva so 
ocenili sode lovan je bratskih ob-
iin, ki se je začelo prav na tisti 
dan leta 1961 in v istih prostor ih . 
Tako se začenja 25. leto sodelo-
vanja bratskih občin . 

Pri okrogli mizi sta «odelr>vaia 
tudi Vesna Mlinar ic , izvršna se-
kretarka RS ZS Hrvaške in Djor-
d j e Djurič , član RS Z S H . 

V razgovoru so vses t ransko 
osvetlili dosežene uspehe medre-
publ iškega sode lovan ja na vseh 
področ j ih življenja in dela ter 
dopolni l i in sprejeli p rogramsko 
zasnovo jub i le jne publ ikaci je , ki 
n a j bi izšla p r i h o d n j e leto. 

Več o vsebini razprave v pri-
hodnj i številki. 

F F 

Razgovor za okroglo mizo je vodilo delovno predsedstvo z Edijem Kup-
čičem na čelu (srednji), levo dr. Daroslav Hrandek, predsednik O S 
Z S H Varaždin, desno Vladimir Kapun, predsednik odbora za jubilejno 
publikacijo Foto: L. Cajnko 

Delo svetov pri OK 
SZDL Ptuj 

E n a k o kot pri drugih družbenopol i t i čn ih organizaci jah je tudi 
pri občinski konfe renc i S Z D L Ptuj v sep tembru zaživelo delo svetov 
in koordinac i j sk ih odborov . 

Med drugimi je bila pre j šn jo s redo razšir jena seja sveta za 
spremljanje d r u ž b e n o e k o n o m s k e g a in poli t ičnega po loža ja žensk pri 
predsedstvu O K S Z D L Ptuj . Poleg ob ravnavan ja nalog iz lastnega 
programa dela , so na seji obravnavale (večinoma so sodelovale tova-
rišice) gradivo o izva jan ju resolucije Skupščine SFRJ o osnovnih 
usmeritvah d ružbenega de lovanja za izbol jšanje d ružbeno-ekonom-
skega po loža ja žensk in vloge žensk v socialistični družbi . 

Na isti dan je bila tudi seja sveta za zdravstvo in socia lno politi-
ko. G l a v n o pozornos t so namenil i p lanskim d o k u m e n t o m za nasled-
nje s r edn je ročno o b d o b j e — tako občinskim kot republ iškim. 

V torek, 17. s ep tembra pa se je sestal svet za vzgojo, izobraževa-
nje, ce lodnevno šolo in u smer j eno izobraževanje . Tudi na tej seji so 
namenili na jveč razprave obravnavi planskih d o k u m e n t o v , s poseb-
nim p o u d a r k o m na osnutk ih p lanov občinske in republ iške izobraže-
valne skupnos t i . p p 

Novice za mlade 
Počitnice so za nami in z jesensko akt ivnos t jo so pričeli tudi v 

mladinski organizacij i . Pogle jmo neka j zanimivosti iz občinske konfe-
rence Z S M S Ptuj : 

— V sredo, 11. sep tembra s e j e sestala kadrovska komisi ja , ki de-
luje pri občinski konferenci mladih v Ptuju. Člani so razpravljali o 
p red laganih kandida t ih iz osnovnih organizaci j za č lane občinske 
konference , ter o delegat ih za 12 kongres slovenske mladine , ki bo 
p r edv idoma aprila p r ihodn je leto v Krškem. 

— V četrtek, 12. sep tembra so se sestali tudi člani sveta za vzgojo 
in izobraževanje , ki ga vodi Tan j a Nikolovski — Robinščak. Obrav-
navali so poroči la o akt ivnost ih sveta v devetih mesecih letošnjega le-
ta in ugotovili, da so bili kar precej delavni . Pri tem velja poudar i t i 
u spešno organizaci jo p tu j ske enote mar iborskega š tudentskega servi-
sa, ki je delovala v p tu j skem Klubu mladih . Člani sveta so se tudi 
ak t ivno vključili v razpravo o sp remembah s a m o u p r a v n e g a sporazu-
ma o š t ipendi ran ju , o čemer so se temelj i to pogovar ja l i s predstavniki 
skupnos t i za zapos lovanje in š t ipendiranje . Žal ugotavl ja jo , da je za 
to p rob lemat iko še vedno p rema jhen odziv — tako družbe , kot mla-
dih iz posameznih osnovnih organizaci j . Beseda je bila tudi o proble-
matiki pr ipravništva mladih . 

— V petek, 13. sep tembra so se sestali člani predseds tva občinske 
konfe rence Z S M S Ptuj . Na jveč besed so nameni l i p r ip ravam na ob-
činsko mlad insko pol i t ično šolo, ki n a j bi t ra ja la od 22. ok tobra do 
vk l jučno 12. decembra letos, za jemala pa n a j bi 18 ak tua ln ih tem. Pre-
d a v a n j a b o d o ob torkih in četrtkih, k sode lovan ju pa vabi jo čimveč 
mladih iz osnovnih organizaci j . N a seji so sprejeli tudi sklep, da b o d o 
I I . in 12. ok tobra letos organiziral i dvodnevni semina r za mladinske 
aktiviste in sicer v hotelu Areh na Pohor ju . O M 

Zlata plaketa krajevne 
skupnosti za Jurija 

Svenška 
v krajevni skupnos t i Hero ja 

Lacka Rogoznica so v okviru de-
setega kra jevnega praznika po-
delili tudi zlate plakete. Delega-
cija KS je na d o m u obiskala 
82-letnega Jur i ja Svenška, pred-
vojnega in po par t i j skem stažu 
na js ta re jšega komunis t a v p tu j -
ski občini , upoko jenega delavca 
p tu jsk ih železniških delavnic. 

O b tej pr i ložnost i so mu izro-
čili Zlato p laketo kra jevne skup-
nosti za zasluge v p redvo jnem 
delavskem g iban ju in povojni iz-
gradnj i s a m o u p r a v n e socialisti-
čne družbe. K temu najviš jemu 
pr iznanju tovarišu Jur i ju iskreno 
čestita tudi naše uredniš tvo! 

mš 

Predsednik skupščine KS Heroja Lacka Rogoznica Ivo ŠumandI izroča 
Zlato plaketo in darilo Juriju Svenšku iz Rogoznice. 

Foto: mš 

Začetek spravila 
in predelave pese 

v ormoški tovarni s l adkor ja je vse pr iprav l jeno za začetek pevzema 
s l adkorne pese in jutri p r i čaku je jo že prve tone te, s e d a j ne več nove, 
pa še vedno premalo uvel javl jene kmeti jske kulture. S predelavo bo-
d o pričeli v ponedel jek . Ob povprečnih letošnjih pr idelkih b o d o pri-
peljali z domačih pol j okoli 200 tisoč ton s l adkorne pese, iz sosedn je 
Madžar ske pa p r ičaku je jo nada l jn ih 80 tisoč ton. T a k o b o d o letošnje 
količine prede lane pese že blizu zmogljivosti tovarne , ki bi lahko v se-
zoni prevzela in predela la okoli 320 tisoč ton pese. 

JB 

Aktiv komunistov delavcev 
Popo ldne 17. s ep tembra so se v Ptuju sestali člani aktiva komuni -

stov delavcev nepos redn ih proizvajalcev p tu j ske občine . Os redn ja te-
ma razprave je bilo gradivo o op i ran ju na lastne moči v organizaci jah 
združenega dela. Seznanili so se tudi z ugotovi tvami in stališči sekre-
tariatov aktivov podravske regije o uresničevanju deli tve d o h o d k a po 
delu in rezultatih dela. Del razprave pa so namenil i tudi kadrovskim 
pr ip ravam na volitve v ZK in ide jnopol i t i čnemu usposab l j an ju komu-
nistov. 

Evidentiranje še ni 
zaključeno 

Osnovne organizaci je Z K S v občini Ormož so organ iz i rano pri-
s topi le h kadrovskim pr ipravam, vendar ne dovol j odgovorno , je oce-
nil ev ident i ranje sekretar predsedstva O K Z K S Miroslav Tramšek na 
nedavni seji predseds tva . Evident i ranje , ki še ni zakl jučeno, sa j neka-
tere osnovne organizaci je še niso opravi le svoje naloge, je teklo bol j iz 
po t reb po bodoč ih kadr ih v zvezi komunis tov , m a n j je bila poudar j e -
na vsebinska plat . Le iz jemoma je ev ident i ran je temelj i lo na oceni do-
sedan jega dela funkc ionar j ev , pa n a j gre za vodstva osnovnih organi-
zacij , občinske organizaci je ali republ iških organov zveze komuni-
stov. 

Predsedstvo j e ugotovilo, da je med predlaganimi kandida t i veli-
ko novih kadrov, p o n e k o d so šli celo v skra jnos t in predlagali popol-
n o m a novo vodstvo. To ni p o p o l n o m a v skladu z načeli o kontinuitet i 
dela in se lahko v praksi maščuje . 

Zanimiv pokaza te l j oprav l jenega evident i ranja so nas lednj i od-
stotki : za vodstva O O Z K S je evident i ranih 82 % potrebnih kadrov, za 
občinski komite le 55, za centralni komite Z K S le 6,7 %, za delegate 
na kongresu pa kar tr ikrat več kot j ih bo lahko sodelovalo. Med evi-
dent i ranimi j ih je polovica takih, ki so člani Z K d o 10 let, polovica pa 
nad deset let, med nj imi jih je 38 ods to tkov opravi lo eno od oblik 
ide jnopol i t ičnega usposab l j an j a od občinske poli t ične šole do šole v 
Kumrovcu . 

Vsem č lanom predseds tva se letos izteka prvi manda t , p o n o v n o 
pa je evident i ran le eden od sedan j ih članov. Med člani konfe rence 
pa je p o n o v n o evident i ranih le pet ina. 

Predsedstvo bo po tem, ko b o d o opravi le evident i ranje vse O O 
Z K S izdelalo anal izo in na podlagi te d o k o n č n o oceni lo uspešnost 
ev ident i ranja zno t r a j zveze komunis tov , posebe j pa obravnava lo še 
pr iprave na volitve 86. 

N. D. 

Delavska univerza 
Ptuj vabi! 

z novim šolskim letom pr ičenja z de lom tudi p tu j ska Delavska 
univerza, ki tokrat p o n u j a nekol iko širši p rog ram s t rokovnega uspo-
sab l jan ja . N a področ ju s t rokovnega izobraževanja p o n u j a j o okrog 70 
različnih tečajev. 

Koordinac i j sk i o d b o r za d ružbenopo l i t i čno usposab l j an j e pri 
O K Z S D L Pl j j pr ipravl ja p rogram izobraževanja za člane zveze ko-
munis tov , s indikalne delavce in za delegate , ki ga bo kot ob iča jno iz-
vedla Delavska univerza. 

Pod rubr iko sp lošno izobraževanje sod i jo n a j p r e j oddelk i osno-
vne šole za odras le od 5. do 8. razreda. K temu izobraževanju sodi jo 
tudi tečaji tuj ih jezikov — angleščine in nemščine za o t roke in odras le 
po na j sodobne j š ih m e t o d a h Cent ra za učen je tuj ih jezikov iz Zagreba . 
Poleg tega p r ip rav l j a jo tečaj t ihega jezika za obrtnike, gost inske in tu-
ristične delavce ter konverzaci jski t eča j za tiste, ki želijo le obnovit i 
znan j e tu jega jezika. Ti tečaji b o d o pričeli v drugi polovici novembra , 
za to je časa za vpis dovol j . Kot je povedal d i rektor Delavske univerze 
Dušan Čur in , je z an iman je za naštete oblike splošnega izobraževanja 
precejšnje , za to j e prav, da s pr i javami pohi t i te . O m e n i m o na j še ši-
viljski tečaj , kuharsk i tečaj , tečaje za izde lovanje makrameja , za ročno 
ple tenje , aerobike pod zdravniškim nadzors tvom in tečaj o u re jan ju 
okol ja in no t r an j e opreme. 

Za delovne organizaci je so zanimivi tudi drugi tečaji s področ ja 
s t rokovnega izobraževanja — od viličaristov, kur jačev, s t rojnikov do 
finančno računovodsk ih delavcev, t a jn ikov in t ako dal je . 

Vse po t r ebne in formac i je o cenah , vsebini in t r a j an ju posamez-
nih tečajev je m o č dobit i v pros tor ih Delavske univerze v Ptuju vsak 
delovnik in tudi ob sobotah dopo ldne . 

V Zavrču so praznovali 
v Zavrču so v nede l jo proslavili šesti praznik , ki ga slavijo v spo-

min na 19. sep tember 1944, ko j e s tega o b m o č j a odšla v Zagorsko bri-
g a d o večja skup ina k ra janov . T o k r a t n o p raznovan je so izvedli bo l j 
sk romno, vendar k l jub temu slovesno. O d delovnih zmag oz i roma pri-
dobi tev v tem času velja omenit i novo j a m b o r s k o t rafo pos ta jo v Tur-
škem vrhu. Sicer pa so letos med d rug im nabavili snežni p lug za čišče-
n je kra jevnih cest, del dena r j a pr ispeval i za gasilsko avtocis terno in 
nadal jeval i z u r e j an j em nove mrliške veže, ki jo b o d o končal i še v tem 
letu. 

Pred kratkim so opravil i pop ravek s rednje ročnega p rog rama in 
izdvojili 6 mil i jonov d inar jev ( izredno veliko za ha loško območje ) za 
modern izac i jo ceste Zavrč—Drenovec . Modern izac i ja je bila prelože-
na že tol ikokrat , da so kra jan i že skora j izgubili u p a n j e . Vendar kaže, 
da b o tokrat šlo zares, sa j so z zemeljskimi deli že pričeli, a s fa l tno 
prevleko pa bi del ceste dobil p r i h o d n j e leto. 

Na slavnostni seji skupščine kra jevne skupnost i je o dosežkih mi-
nulih let in p r ihodn j ih nalogah zbran im k ra j anom in gos tom govoril 
p redsednik Ludvik Kotar . Za tem je delegaci ja položila venec k spo-
minskemu obeležju padl im k ra j anom, na seji pa so podelili p r iznan ja 
zaslužnim k r a j a n o m in organizac i jam. Bronaste značke O F so prejeli 
Dragut in Gregurec , Branko Skok in Vinko Kopša , p r iznan ja KS pa 
Peter Vesenjak, Milan Koto lenko, G D Zavrč in MIP , t rgovina v Zavr-
ču. Na seji so bili tudi starejši kra jani , ki so se za tem zbrali na dru-
žabnem srečanju , mladi pa so v počast i tev praznika izvedli turni r v 
malem nogometu . 

I. k. 

Dejavnost sindikatov 
Minuli teden je bilo več sej občinskih odborov s indikata delav-

cev posameznih dejavnost i . T a k o se je prejšnj i četrtek sestal občinski 
o d b o r s indikata delavcev kmeti js tva in živilske industr i je občine Ptuj. 
Ocenili so rezultate g o s p o d a r j e n j a v le tošnjem letu in posebe j analizi-
rali d ružbenoekonomsk i po loža j delavcev v kmeti js tvu in živilski in-
dustri j i p tu jske občine. Seznanil i so se tudi s skupnimi stališči občin-
skega sveta ZSS Ptuj in OK Z K S Ptuj d o prekini tev dela v občini . Po-
sebno skrbno so obravnaval i še vsebinske in kadrovske pr iprave na 
občne zbore osnovnih organizaci j s indikata , na konst i tut ivne seje in 
volilne skupščine. 

Isti dan s e j e sestal tudi občinski o d b o r s indikata delavcev kovin-
ske in e lekt roindust r i je občine Ptuj. Imeli so enak dnevni red kot 
kmetijci in živilci, le da so analizirali d ružbenoekonomsk i po loža j de-
lavcev v kovinski in elektroindustr i j i p tu j ske občine. 

Prejšnji teden st- jc sestalo tudi več komis i j pri občinskem svetu 
ZSS Ptuj. Tako je bila 9. sep tembra prva s e j j komisi je za medrepubl i -
ško sodelovanje , ki je obravnavala razpis za p red lagan je kandida tov 
za pr iznanja bratskih občin SR Hrvaške in SR Slovenije in gradivo če-
trte seje koordinac i j skega o d b o r a in odbora za ku l turo Bratstva in pri-
jatel js tva "85. 

V petek se je sestala tudi komisi ja za varstvo pri delu. Na n je j so 
predvsem analizirali izvedbo akcijskih ses tankov v delovnih organiza-
cijah na temo VARSTVO PRI D E L U . 

F F 
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ŠTIRIKRAT DRAŽJE 
GROZDJE 

O d b o r za tržišče podravskega in posavskega v inorodnega ra jona 
pri slovenski pos lovni skupnost i za v inogradniš tvo in vinarstvo je 
p red dnevi določi l le tošnje o d k u p n e cene grozdja . Te b o d o kar za 400 
ods to tkov višje kot lani, kar je razumlj ivo, sa j so pr idelovalni stroški v 
minul ih letih že presegali o d k u p n o ceno grozdja . To vel ikansko povi-
šan je o d k u p n i h cen pa je ka j s laba to lažba našim v inogradn ikom, ki 
letos sko ra jda ne b o d o imeli ka j brat i , zasebni pridelovalci pa tudi ne 
ka j p roda t i , sa j b o gotovo še precej n j ihove posode prazne. V celoti 
l ahko p r i č a k u j e m o le okoli 40 ods to tkov siceršnj ih količin grozdja , ki 
pa b o m e n d a odl ične kakovosti . Tako b o m o pili m a n j in se morda ob 
tem zaradi kakovost i bol j s ladko držali . Letošnje leto b o tore j eno 
uspešn ih za vse, ki se bor i jo proti už ivanju a lkohola . P o m e m b e n v 
tem boju b o tudi delež cen vina, ki b o d o ob dragem grozdju že kar 
a s t ronomsko visoke. M o r d a se bo kdo m e r o d a j n i h še spomni l in ceni 
vina pribil še davek na luksuz . . . . 

Redki srečneži, ki b o d o imeli ka j p roda t i , b c ^ o prejeli za ki logram 
g«)zd ja sorte rumeni muškat , renski rizling, t r aminec in ru l andec 192 
d inar jev . Beli b u r g u n d e c , muškat o tonel in sovin jon b o d o veljali 173 
d inar jev , laški rizling, š ipon in ran ina pa 150 d inar jev . Z m o d r o f ran-
k in jo , r izvanec in neka te re lokalne sorte pa b o d o pridelovalci prejeli 
od 138 d o 123 d ina r j ev za ki logram. To so akontac i j ske cene, v nj ih je 
še delež zadruge oz. organiza tor jev o d k u p a grozdja in vel ja jo za osno-
vne s topn je s l adkor ja , ki jih bo ob trgatvi določil kmetijski zavod Ma-
ribor. Vsak ods to tek s l adkor ja nad o snovno mero pomeni 5 d inar jev 
doplač i la , za m a n j š o s topn jo pa 5 d inar jev odbi tka . Za vsak ods to tek 
s l adkor j a nad 17 pa b o doplač i lo kar 15 d inar jev . 

JB 

250 TON ZELENEGA 
ZLATA 

Pred dnevi so v kmet i j skem k o m b i n a t u P tu j končal i z ob i r an jem 
hmel ja . Letos so ga prvič obirali izkl jučno ročno, še lani so si namreč 
v de lovni enot i Zavrč pomaga l i s p r idn imi rokami pr i ložnostnih obi-
ralcev, ki pa j ih j e bi lo iz leta v leto m a n j . 

Letošnji pr ide lek hmel ja j e boljši , kot so predvideval i . Količin-
sko b o manjš i le tol iko, kol ikor so zmanjša l i površ ine in sicer zaradi 
obnove . 

Bolj kot kol ič ina j e p o m e m b n a kakovos t hmci javih cvetov. Do-
k o n č n o oceno o tem b o poda l sicer H m e z a d , venda r so v kombina tu 
m n e n j a , da j e kakovos t letos bol jša kot lani. Večino pr ide lka p r o d a j o 
v Zvezno repub l iko Nemči jo , Angli jo , J a p o n s k o iz Z D A , t am p a je 
kakovos t še kako p o m e m b n a . 

Akontac i j ska cena je letos 1.200 d inar jev za ki logram suhega 
hmel j a , na tuj i trg p a ga p r o d a j a j o za m a l o več kot 10 nemških mark , 
če k t emu pr i š te jemo še izvozno s t imulaci jo , je cena na z u n a n j e m trgu 
pr ib l ižno enaka domač i ceni. 

V kmet i j skem kombina tu skrbi jo za s ta lno obnovo hmelj išč, sa j 
j e pr idelek v mlad ih nasad ih večji. N j ihov cilj je , da bi v nas ledn j ih le-
t ih povečal i pr ide lek na obstoječih površ inah na okoli 300 ton suhega 
hmel ja . D o leta 1990 p a namerava jo tud i površ ino hmelj išč povečat i 
na 200 hektarov . Seveda bo po t r ebno za izpolni tev tega načr ta zagoto-
viti velika finančna sredstva. D a n e s s tane uredi tev hmel jevega n a s a d a 
na enem hek ta ru že okoli 2,5 mi l i jona d inar jev . Vsako povečan je po-
vršin pa zahteva še v laganje v d o d a t n o op remo . Obiralni s t roj s tane 
že okoli 30 mil i jonov, po t r ebna so d o d a t n a skladišča suhega hmel ja , 
s t ro jne lope. Kmet i j s tvo t renu tno ne us tva r ja sredstev za t ako velika 
v laganja , uprav ičenos t n a j e m a n j a kredi tov ob tako visokih obres t ih 
p a j e tudi vprašl j iva . 

JB 

Pšenični rekord Kmetijskega kombinata 
Glede na napovedi , ki so jih dajal i pred-

stavniki kmet i jskega kombina ta ^ u j p red 
žetvijo in med žetvijo s amo lahko rečemo, da 
so bili ob le tošnjem pr idelku veselo presene-
čeni. N a m e s t o pr ičakovanih 5,6 tone suhega 
z rn ja na hektar j e končna bi lanca 6 tisoč pet 
k i logramov pri pšenici za kruh pri semenski 
pšenici pa j e povprečen pridelek 5.900 kilo-
gramov. 

S tem pr ide lkom se j e kmetijski kombina t 
še bo l j približal p r ide lkom, ki j ih dosega jo 
uspešni pr idelovalci v svetu. Tako po t eka jo 
pr iprave na j esensko setev pod vtisom uspe-
šne žetve, ki so jo opravil i na 1084 hektar ih 
merkant i lne in 114 hektar ih semenske pšeni-

ce. O b letošnji jesenski setvi b o d o posejal i še 
kak hektar več. 

Kot je povedal inž. D a m j a n Finžgar, stro-
kovni vodja pol jedel js tva pri kmet i j skem 
kombina tu so visoki hektarski pridelki rezul-
tat večletnega s t rokovnega dela. Ugotovili so 
na jpr imerne j še sorte pšenice za naše območ-
je, na jp r imerne j šo kol ičino minera ln ih gnoji l , 
pa tudi us t rezno zaščito posevkov. T a k o so 
bili pridelki na boljših parcelah tudi od 6,5 
d o 7 ton na hektar . Pri tem je izstopala pšeni-
ca sorte Duka t , sicer pa sejejo še M a č v a n k o 
11, Baran jko in Superzla to . K le tošnjemu do-
b remu pr idelku pa je seveda p r ipomoglo tudi 
vreme, ki rastlin ni ob remen jeva lo z dalšimi 
sušnimi obdob j i ali p r e k o m e r n o vlago. Vse-

kakor pa jc n a j p o m e m b n e j š o vlogo odigral^, 
znan je , to pa je tudi dokaz , da b o po t rebno v 
našem ce lo tnem kmeti js tvu na tem področju 
še mars ika j naredi t i . 

V kombina tu pa tudi s p r ide lkom 6 ton na 
hektar še niso povsem zadovol jn i , za to so njj. 
hovi načrti povezani s še višjimi povprečnim; 
pridelki . Z a v e d a j o se, da t ako hitrega povg, 
čan ja kot so ga dosegli letos v pr imerjavi ^ 
lanskim letom ne bo mogoče ponovit i . Rezer-
ve pa so še tol ikšne, da je možno povprečen 
pridelek povečevati le tno za sto ali dvesto ki. 
logramov. Velik uspeh bo , če b o d o leta 1990 
dosegli na hektar 7 ton suhega pšeničnega u . 
n ja . 

JB 

Pridelovanje krompirja najmanj organizirano 
Pride lovanje k rompi r j a je »ekskluzivna 

pravica« zasebnega kmeti jstva. Če smo v 
zadn j ih letih poskušal i in uspeli uvesti raz-
m e r o m a d o b r o organiz i ranost zasebnega 
kmeti js tva si u p a m trditi , da je p r ide lovan je 
k rompi r j a še vedno ena na jbo l j neorganizi ra-
nih kmeti jskih dejavnost i . Dodat i pa j e ven-
dar le po t rebno , da so tudi tu redke izjeme. 

Z a k a j se kmet j e neradi od loča jo za pogod-
b e n o pr ide lovanje k r o m p i r j a ? Ver je tno bi 
imeli za to celo vrsto izgovorov oz i roma 
opravičil , v g lavnem pa bi vel jalo, d a j e vzrok 
v ceni. Te zadruga ob sk lepan ju p o g o d b ni-
kakor ne more zagotovit i , sa j je na jvečkra t 
znana šele, ko j e prece j k rompi r j a že v kleti. 
K r o m p i r j a k m e t o m ni težko vskladiščiti , dru-
gače je pri pšenici , za to so t am tudi pogostej -
ši pogodben i pr idelovalci . 

Predvsem na Dravskem pol ju je bilo nekoč 
m n o g o več k rompi r j a , ki je predstavl jal kme-
tijstvu t ega dela Slovenije tudi pomembne j š i 

vir dohooKa. u a n e s j e povsem drugače , če-
prav v kmetijski zadrugi Lovrenc ocen ju j e jo , 
d a j e bilo letos na n j ihovem območ ju okoli 
120 hektarov krompir išč . Velik del tega pri-
de lka pa bo n a m e n j e n za lastno po t rošn jo , 
p rece j ga bo šlo v svinjske želodce, pretežen 
del pa mimo zad ruge nepos r edno potrošni -
ku. Kako tudi ne, ko pa b o tako de lavec pri-
šel ceneje do ozimnice , kmet pa bo zaslužil 
več kot s p r o d a j o zadrugi . Tako lahko del 
kr ivde za s t ihi jsko pr ide lovanje k rompi r j a 
pr ip išemo d r a g e m u posredniš tvu , ki za pri-
makni tev svojega lončka pobere dobr ih štiri-
deset d inar jev za vsak ki logramček krompir -
ja . 

Manjš i pr idelovalci k rompi r j a si t ako »de-
l jeno« p r o d a j o lahko privoščijo, nekol iko 
d rugače je z velikimi pridolovalci , ki nameni -
j o k rompi r ju hektar , dva ali še več zemlje . Ti 
poskrb i jo tudi za izda tno gnojen je , za še iz-
da tne j šo zaščito in posprav i jo več zdravih go-

moljev. Trideset din za ki logram krompirja 
res' ni dob r o plači lo pri lO-tonskem hektar-
skem pr idelku, če pa je pr idelek 30 ali celo 
40 ton na hektar , pa j e končni ob račun po-
vsem drugačen . Ver je tno ni zgol j s luča jno , da 
se nekater i kmetovalci že neka j let ukvarjajo 
7. intenzivnim p r ide lovan jem k rompi r j a . 

Letos so ali b o d o pospravi l i lep k rompi r le 
tisti, ki so krompir išča večkrat zaščitili proti 
krompir jevi plesni . Za razvoj te bolezni so bi-
li ob toplem vremenu idealni pogoj i . Neza-
ščitena krompir išča so p redčasno porjavela, 
zeleni deli rast l ine so odmrl i in za skorajda 
mesec dni sk ra j šana rast se je mora l a odraziti 
tudi v količini pr idelka . Poleg tega p a j e bole-
zen pr izadela tudi gomol j e in mnogi so zgnili 
že v zemlji . 

IB 

ŠOLA POTREBUJE POSESTVO 
N a srednj i kmeti jski šoli, ki 

organizaci jsko sodi v S redn jo 
kovinarsko, meta lu rško in kme-
t i jsko šolo Veljka Vlahoviča Ptuj , 
i zobražu je jo učence v nas lednj ih 
smereh : kmetovan je , to je d ruga 
s topn ja zahtevnost i , kmeti jec, če-
trta s t opn ja zahtevnost i in kme-
tijski tehnik , pe ta s t o p n j a zahtev-
nosti . Vsako leto razpišejo 90 
učnih mest za izobraževanje v 
s r edn jem p rog ramu in en odde-
lek v sk ra j šanem p rogramu . Tre-
n u t n o j e v dveh odde lk ih sred-
n jega p r o g r a m a 68 učencev, v 
sk ra j šanem p rogramu pa 20 

učencev. G l e d e na to, da se p o u k 
v sk ra j šanem p rog ramu pr ične s 
1. ok tob rom, se l ahko učenci še 
vpišejo. 

To so osnovni poda tk i o mož-
nost ih izobraževanja na te j šoli. 
Kako pa j e z vsebino izobraževa-
n j a ? 

Vod ja pedagoške enote za 
kmeti js tvo Vlado Korošec pravi : 

»Osnovn i n a m e n je, usposobi -
ti dobre s t rokovnjake . Za uresni-
čitev tega pa poleg ostalega po-
t r ebu jemo svoje posestvo. V 
okviru Srednješolskega centra 
smo kot t eme l jno usmeri tev 
opredeli l i p rav izobraževanje v 
kmetijski usmeri tvi , kar je opre-
de l jeno tudi v razvojnih načrt ih 
naše občine. T e m u p r imerno si 
vsa leta p o s k u š a m o zagotoviti 
mater ia lne in kadrovske pogo je 
za izobraževanje . Splošne in 
s t rokovne p r e d m e t e i zva jamo v 
s o d o b n o opreml jen ih kabinet ih . 
Praktični p o u k i zva jamo v sode-

lovanju z organizac i jami združe-
nega dela v ptujski in ormoški 
občini . Del p rak t ičnega p o u k a iz 
rast l inske p ro i zvodn je pa izvaja-
m o tudi na lastnih površ inah , ki 
pa so žal na zaz ida lnem območ ju 
in ne o m o g o č a j o širitve. 

Sedan ja organizac i ja prakti-
čnega pouka temelj i izkl jučno na 
sode lovan ju z organizac i jami 
združenega dela , k jer l ahko 
učenci spoznava jo s o d o b n e teh-
nološke pos topke , de lovna sred-
stva in organizaci jo dela v široki 
proizvodnj i . Ta obl ika sodelova-
n ja po teka v obo jes t r ansko zado-
voljstvo, zato j o b o m o tudi v pri-
h o d n j e obdržal i ter j o poskušal i 
dopolni t i z novimi vsebinami . 

N a podlagi i zkušen j pa ugota-
v l jamo, da se učenci pri nekate-
rih zahtevnejš ih s t ro jn ih delih v 
pol jedels tvu in živalski proizvod-
nji težje vk l juču je jo v proizvodni 
proces. Za ta dela p o t r e b u j e m o 
šolski pol igon, na ka terem b o d o 

lahko učenci preizkušal i prido-
b l jeno znan j e z večj im ali manj-
šim pro izvodnim rizikom, kar pa 
v organizaci jah združenega dela 
s k o r a j d a ni mogoče . 

V nas l edn jem srednjeročnem, 
o b d o b j u p r edv idevamo obliko-
van je šolskega poses tva n a novi 
lokacij i . Pr iprave i zva jamo sku-
p a j z d ružbenopol i t i čn imi orga-
nizaci jami, s kmet i j sko skupnost-
j o in Kmet i j sk im kombina tom 
Ptuj . N a j p r e j n a m e r a v a m o pri-
dobi t i nj ivske površ ine , kasnt\e 
pa nač r tu j emo še i zg radn jo ob-
jek tov za živalsko pro izvodnio . 

Za po t rebe prak t ičnega pouka 
v sadjars tvu pa v tem šolskem le-
tu n a d a l j u j e m o z o b n o v o šolske-
ga s adovn j aka v nepos redn i bli-
žini Srednješolskega centra . Na 
pod roč ju kmet i j skega strojništva 
i m a m o us t rezne p ros to re in stroj-
n o op remo , v e n d a r j o moramo 
dopoln i t i z neka te r imi stroji .« 

N . Dobl jekar 

EKK Ptuj zmagovalec vinogradniških iger 
Minulo s o b o t o so bile v Ormožu t r ad ic iona lne 

X I L v inogradn iške igre delavcev zapos len ih v de-
lovnih o rgan izac i j ah , ki se ukva r j a jo z v inogradni -
štvom na p o d r o č j u v z h o d n e Slovenije. Sodelovale 
so ekipe iz M a r i b o r a , Slovenske Bistrice, G o r n j a 
Radgone , L ju tomera , Lenar ta , O r m o ž a ih Ptuja . 

Tekmoval i so v šahu, s t re l janju , keg lan ju , na-
miznem tenisu, ma lem nogometu , krosu; vleki vr-
vi, p ikadu in v inogradn i škem tr imu. M e d posa-
meznimi ek ipami so bili na jbol jš i Ormožanc i , ki 

so osvojili kar šest prvih mest , P tu jčani so bili prvi 
štirikrat. Po enkra t pa so bili zmagovalci v posa-
mezni disciplini Mar ibo r in Slovenska Bistrica. 

V vseekipni uvrstitvi so zmagal i tekmovalc i iz 
Ptuja , ki so zbrali 101 točko. Drugi je bil O r m o ž z 
98 točkami , p red Slovensko Bistrico z 41 točkami . 
Sledi jo ekipe in to Lju tomer , G o r n j a R a d g o n a , Le-
nar t in Mar ibor . 

N a s l e d n j e v inogradniške igre b o d o v Lenar tu v 
Slovenskih gor icah. O P 

EKK PTUJ TOZD TEHNOSERVIS 

Novi stroji v kmetijstvu 
Potrebe po kvali tetnejših 

ukrep ih v pol jedels tvu, sadjar -
stvu, v inogradniš tvu in k rml jen ju 
živine so zahtevale , da so v Emo-
n a — K K Ptu j T O Z D Tehnoservis 
v zadn j ih treh letih razvili in iz-
delali štiri t raktorske pr ikl jučke, 
ki j ih že d o k a j u spešno upora-
b l j a jo pri delu. V tem tozdu je 
veliko delavcev, ki se ukva r j a jo z 
inovaci jami , to re j se ide ja porod i 
in k a j kmalu nas t ane inovaci ja , 
ki n a m lahko veliko koristi. Vsi 
si p reds t av l j amo tozd Tehnoser -
vis, kot cen t ra lno de lavnico za 
poprav i lo kmeti jskih strojev in 
servisno s lužbo, venda r je neka j 
več. 

V teh letih i m a j o celo svojo 
las tno p ro izvodn jo kmeti jskih 
strojev in rezervnih delov. 

N a j vam preds tavim nj inove 
lastne dosežke, vir lastnega zna-
nja , v obliki s t rojev oz i roma pri-
kl jučkov kot so : podrah l j ač , tro-
silec a p n a in minera ln ih gnojil , 
rotacijski kul t ivator in krmi lna 
pr ikol ica. N e k a j besed o prvih 
dveh pr ikl jučkih . 

P O D R A H L J A Č 
Ko so v E — K K Ptu j pričeli 

z mel ioraci jami vključevati v 
p ro izvodn jo tudi n e k a j zamočvir-
j en ih zemljišč, še posebe j pa , ko 
so vključili v ko loba r s l adkorno 
peso, so opazil i , da k l jub dobr i 
agrotehniki , ki j o vsako leto iz-
bo l j šu je jo , hektarski donos i ne 
ras te jo , na n j ivah pa se zadržu je 
voda , zato so začeli s pod rah l j a -
n j em. Ta ukrep j e dal dobre pro-
izvodne rezultate. D a n e s je to 
r e d n o delo na n j ivah , kjer goj i jo 
s l adkorno peso in s i lažno koru-
zo. 

Ker na tržišču m bilo dobre-
ga podrah l j ača , so v kombina tu 
na p o b u d o pol jedelcev, prikl ju-
ček izdelali sami. Zahteva sicer 
p rece j šn jo moč t rak tor ja , to j e 
270 K M , vendar z n j im dosežejo 
že l jno g lobino p o d r a h l j a v a n j a , 
t j . 80 cm, velik delovni učinek in 
kot rezultat tega, dobre hektar-

ske pr idelke. S podrah l j avan jem 
se doseže bo l j ša z a m e n j a v a pli-
nov v t leh, p r o n i c a n j e vode z 
d r e n a ž n e cevi, de lovan je mikro 
organizmov, m a n j energi je pi\ 
o r an ju itd. 
T R O S I L E C A P N A IN MINE-
R A L N I H G N O J I L 

Podrah l j evan ju običajno 
sledi apnen je . Trosi lec so izdelali 
z nos i lnos t jo 1600 kg a p n a , kar 
ustreza povprečni pot rebi količi-
ne a p n a na hektar . Pr incip delo-
van ja je enos taven , na tančen in 
učinkovit . Pri a p n e n j u je bi la te-
žava, kako prepreči t i prašenje 

a p n a v zrak in kako ga enako-
m e r n o trositi. O b a p r ob l ema sta 
rešena s tem trosi lcem tako, ^^ 
so pfepreči l i z nač inom izmeta' 
van ja dv igovanje delcev a p n a i" 
t ako to opravi lo tud i delovno 
olajšal i . 

B e s e d i l o j n posne tek : Z^ 

Nasipavanje apna v novi trosilec na DF. Turnišče 
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PREDLOG ZAKONA O DOPOLNITVAH ZAKONA O VOUTVAH 

Boljše uresničevanje volilnega sistema 
Ze od zadnjih volitev naprej potekajo razprave o potrebi po 

spremembah in dopolnitvah našega volilnega sitema. Te razprave 
so bile od delegatske baze (krajevne skupnosti in tozdi) navzgor do 
najvišjih organov v republiki in zvezi. Na podlagi tega je bil pripra-
vljen predlog za izdajo zakona o dopolnitvah zakona o volitvah in 
delegiranju v skupščine, potem osnutek. Skupščina SR Slovenije je 
na sejah zborov, 24. julija letos razpravljala o osnutku in sprejela 
predlog zakona, kije še tudi v javni razpravi in bodo o njem sklepa-
li zbori skupščine SRS verjetno v oktobru. Ob tem ni pričakovati, 
da bo prišlo do bistvenejših sprememb predloga, zato lahko že sedaj 
realno predvidimo, katere spremembe bo prinesel novi zakon. 

Bistvena novost, ki jo prinaša-
jo dopolnitve volilnega zakona 
je v tem, da bo lahko več manj-
ših temeljnih organizacij združe-
nega dela in delovnih skupnosti, 
ki nimajo več kot 60 delovnih 
ljudi, oblikovalo eno ali več 
skupnih delegacij za delegiranje 
delegatov v skupščine samou-
pravnih interesnih skupnosti (v 
nadaljevanju SIS). O načinu vo-
litev, ugotavljanju večine in dru-
ge podrobnosti bodo tozd in de-
lovne skupnosti uredile s samou-
pravnim sporazumom. Po dolo-
čilih sedanjega zakona so v tozd 
ali v delovnih skupnostih, kjer je 
bilo zaposlenih do 30 delavcev, 
vsi opravljali funkcijo delegacije, 
novi zakon pa bo dovoljeval, da 
se dve ali več takih organizacij 
sporazume za skupno — eno ali 
več delegacij. 

Druga novost je v tem, da v 
primerih, če gre za uresničevanje 
skupnih interesov in nalog na ra-
vni delovne organizacije, lahko 
tozd in delovne skupnosti ne gle-
de na število delovnih ljudi, torej 
tudi nad 60, oblikujejo eno ali 
več skupnih delegacij, vendar iz-
ključno v okviru delovne organi-
zacije. Tudi za take primere mo-
rajo sprejeti ustrezni samoupra-
vni sporazum. 
DELAVSKI SVET V VLOGI 
DELEGACIJE? 

Zakon bo tudi dovoljeval, da 
bodo lahko temeljne samoupra-
vne organizacije in skupnosti v 
svojem statutu ali drugem samo-
upravnem aktu določile, da lah-
ko funkcijo delegacije za delegi-
ranje delegatov v skupščine SIS 
opravlja delavski svet v tozdu. 
Skupščina krajevne skupnosti v 

KS. To je doslej že veljalo za de-
legiranje delegatov v skupščine 
SIS materialne proizvodnje. Po 
tolmačenju predloga novega za-
kona pa naj bi veljalo tudi za ti-
ste skupščine SIS nematerialne 
proizvodnje, ki ne sodelujejo v 
delu skupščin družbenopoliti-
čnih skupnosti kot četrti zbor in 
opravljajo dejavnosti posebnega 
družbenega pomena. To so SIS 
otroško varstvo, socialno skrb-
stvo, telesna kultura in zaposlo-
vanje ter samoupravna stano-
vanjska skupnost. Vendar je gle-
de tega še precej nejasnosti, kar 
se je pokazalo tu'di na več posve-
tih v ptujski občini. 

Ko bo zakon o dopolnitvah 
sprejet, se bo treba, vsaj na ravni 
občin konkretno dogovoriti za 
katere skupščine SIS lahko opra-
vlja funkcijo delegacije delavski 
svet uporabnika. Pri tem bo tre-
ba trezno razmisliti, saj marsikje 
prevladuje mnenje, da je delav-
ski svet že dovolj obremenjen z 
dolžnostmi, ki jih ima znotraj te-
meljne organizacije in bi ga te 
dodatne dolžnosti preveč obre-
menjevale ter mu s tem otežkoča-
le opravljanje njegove temeljne 
funkcije. 

DELAVCI BODO LAHKO 
GLASOVALI TUDI PREJ 

Predlog zakona prinaša tudi 
nekatere spremembe glede nalog 
in pristojnosti volilnih komisij v 
tozdih in delovnih skupnostih, 
vendar mora biti njihovo delo lo-
čeno od dela volilnih odborov, ki 
neposredno vodijo glasovanje. 

Novost je v tem, da bodo lah-
ko v soglasju z občinsko volilno 
komisijo, delavci, ki bodo na vo-
lilni dan odsotni, glasovali prej, 
zlasti še v primerih, če gre za več-
je število delavcev in zaradi de-
lovnega procesa ni mogoče zago-
toviti njihove navzočnosti na dan 
volitev. Vendar sme biti to glaso-
vanje opravljeno le največ pet 
dni pred volitvami. V predlogu 
zakona je podrobneje določen 
postopek, ki ga v takih primerih 
mora izvesti volilna komisija v 
tozd ali skupnosti, ter volilni od-
bor (poseben zapisnik ipd.). 

Novost je tudi v tem, da v pri-
merih pritožb in ugovorov, če vo-
lilna komisija ugotovi nepravil-
nosti pri delu volilnega odbora, 
ki so ali bi lahko bistveno vpliva-
le na izid volitev, razveljavi gla-
sovanje na volišču, kjer so bile 
ugotovljene nepravilnosti in 

odredi ponovne volitve na tem 
volišču. 

Vse te spremembe oz. dopolni-
tve zakona prinašajo večjo logi-
čnost in racionalnost. Izvajanje 
tega zakona ne bo zahtevalo do-
datnih finančnih sredstev, nas-
protno. Nekatere predlagane re-
šitve bodo poenostavile izvajanje 
dosedanjih volilnih opravil, zato 
bodo stroški tudi manjši, zlasti še 
obseg administrativnih del in na-
log. 

VEČJIH POENOSTAVITEV ŠE 
NE BO 

V razpravah o predlogu za iz-
dajo zakona in o samem osnutku 
je bilo danih tudi precej pripomb 
in predlogov, enako pri nas kot 
drugje, na zapletenost našega vo-
lilnega sistema, ki bi ga morali 
poenostaviti. Tisti, ki so to priča-
kovali, bodo najbrž razočarani, 
saj pri volitvah prihodnjo po-
mlad še ne bo večjih poenostavi-
tev. Pri tem se je treba zavedati, 
to izhaja tudi iz vseh dosedanjih 
razprav, da vzroki za nekatere 
slabosti v delovanju volilnega si-
stema niso v samem sistemu, 
temveč v njegovem uresničeva-
nju. 

To ne pomeni, da ni potrebe 
po nadaljnjem spreminjanju in 
dopolnjevanju volilnega sistema, 
vendar mora to iti skladno z do-
polnjevanjem delegatskega siste-
ma v celoti, kot rezultat kritične 
razčlenitve delovanja našega ce-
lotnega političnega sistema so-
cialističnega samoupravljanja. K 
temu bodo prav gotovo prispeva-
le tudi razprave o kongresnih 
gradivih in sklepi samih kongre-
sov ZK. 

F F 

NA OGLED DELA XV. SLIKARSKE 
KOLONIJE POETOVIO-PTUJ 

V paviljonu Dušana Kvedra v 
Ptuju so v četrtek slovesno odpr-
li likovno razstavo lanskoletne 
— petnajste slikarske kolonije 
Poetovio-Ptuj, na kateri se pred-
stavljajo Marin Berovič iz Lju-
bljane, Bogdan Čobal iz Maribo-
ra, Viktor Goričan iz Zagreba, 
Leon Koporc iz Ljubljane, Rado 
Jerič iz Maribora, Slavko Kores 
iz Maribora, Simon Mlakar iz 
Škofje Loke, Jože Polajnko iz 
Maribora, Vlado Potočnik iz 
Ljutomera in pred nedavnim 
umrli Mariborčan Tošo Primo-
žič. Na ogled pa je skupno 52 li-
kovnih del. 

Slikarska kolonija Poetovi-
Ptuj, ki je bila ustanovljena leta 
1969 ob 1900-letnici Ptuja je do-
slej gostila 177 udeležencev, ne-
katere med njimi tudi večkrat. 
Prvih deset let je domovala na 
Borlu, nato štiri leta v Podlehni-
ku in lansko leto v Ptuju. V teh 
letih je bilo odstopljeno muzeju 
161 slikarskih del, ki jih ocenju-
jejo na prek tri milijone dinarjev. 
Nekaj teh del je tudi v delovnih 
in upravnih prostorih, da tako 
olepšujejo in duhovno bogatijo 
tudi to — neposredno občanovo 
okolje. 

Mnenja o potrebnosti in nepo-
trebnosti slikarske kolonije so ra-
zlična, tudi o tem — ali vanjo 
prihajajo dovolj kvalitetni in pri-
znani umetniki. O tem lahko pre-

sodi vsak sam, ki je dosedanje 
razstave videl in morda sam pri 
sebi ugotovil — koliko del bi na 
primer, če bi imel denar, kupil 
zase. Priznati je treba, da je bilo 

takšnih del včasih zelo malo, 
morda tri ali štiri slike. Temu 
mojemu mnenju seveda ne bodo 
pritegnili organizatorji niti tisti, 
ki so slike ocenjevali. To je pač 

stvar okusa, poznavanja likovne 
umetnosti in dostikrat povsem 
osebnega gledanja. 

V upravnem odboru kolonije 
so mnenja, da je bilo za odkupe 
vedno' premalo denarja in zato 
tudi ne tolikšnega zanimanja 
med slikarji, da se je zahvaliti le 
dobri organizaciji in prijetnemu 
vzdušju, da so slikarji še prihaja-
li in da je bila med slovenskimi 
ocenjena kot ena najboljših sli-
karskih kolonij. 

Razmišljanja o novih poteh in 
oblikah dela v koloniji so gotovo 
potrebna. Kakšne bo ubrala — o 
tem bo moral gotovo temeljito 
premisliti novi upravni odbor, 
saj je sedanji vodil kolonijo celih 
petnajst let. Res pa je, da si je 
kolonija pridobila svoje mesto, 
saj so mnogi z naklonjenostjo 
spremljali . njeno dejavnost in 
zvesto obiskovali njene razstave, 
pa tudi med slikarji — saj brez 
njih kolonije ne bi bilo. 

mš Utrinek z letošnje otvoritve razstave. Foto: S. Kosi 

Težave glede regionalnih cest 
Republiška skupnost za ceste je iz svojega pro-

grama modernizacije povsem izločila regionalne 
ceste in jih prenesla na občinske skupnosti, vendar 
brez dodatnih virov. Izvršni svet SO Ptuj je predla-
gal, da naj bo modernizacija regionalnih cest zaje-
ta še v republiškem planu. Gre predvsem za še ne-
modernizirane cestne odseke na območju Tnovske 

vasi, Juršinci—Žihlava, Majžperk—Stoperce, Vi-
dem—Cvetlin in Ptuj Maribor na območju Vur-
berka. Modernizacija omenjenih cest je bila načr-
tovana že v tem planskem obdobju. Gre torej za 
to, da se v novem srednjeročnem planu da pred-
nost tistim cestam, ki so izpadle v tem srednjero-
čnem planu. 

NEKATERE DOPOLNITVE K PROBLEMU 
SLADKORNE BOLEZNI 

(nadaljevanje in konec) 

Številni raziskovalni dosežki zadnje dobe 
vodijo tako domnevo v vrsto upravičenih ver-
jetnosti, čeprav dokončnega dokaza še nima-
mo. Stalna in daljšo dobo trajajoča prenasi-
čenost krvi s sladkorjem je očitno priznana 
kot merodajen dejavnik pri nastajanju bole-
zenskih sprememb na najtanjšem ožilnem 
področju. Prav tako gotovo pa je tudi spo-
znanje, da ni edini vplivnifaktor, je pa edini 
dosedaj znani dejavnik in kar je najbol j va-
žno, edini, ki ga doslej moramo s pravilnim 
zdravljenjem smotrno usmerjati. 

O vprašanju, ali dalje časa trajajoča nepo-
polna uravnovesenost sladkorne bolezni lah-
ko povzroča splošno poapnevanje ožilja, ki 
je v pretekli dobi nastajalo češče in v težjih 
oblikah, so strokovnjaki še različnih mnenj. 
Nekaj tozadevnih raziskav, ki tako domneva-
nje podpirajo, pa je vendarle pritrdilno za-
ključenih. 

Na vsak način JC ZAŽFLJENO, DA PRA-
VU NA URAVNOVEŠENOST ZASIČENO-
STI SLADKORJA V KRV! D1 \BET1KA 

OSTAJA V MEJAH ZDRAVEGA ČLOVE-
KA! 

Mnoge ugotovitve potrjujejo, da kratko-
trajna zmerna nihanja koncentracije sladkor-
ja v krvi — posebno po zaužitju hrane — ni-
so škodljiva. 

Pri preprečevanju težjih hipoglukemij (pre-
nizka koncentracija sladkorja v krvi, ki se 
včasih pojavlja pri tistih diabetikih, ki se 
zdravijo z insulinskimi injekcijami) 60-50 
mg/dl . Kratkotrajna povišanja koncentracije 
po obrokih hrane tudi do 200 mg/dl niso 
škodljive. 

Ta načela pri zdravljenju diabetikov velja-
jo za obe skupim sladkornikov tipa 1 in tipa 
11! Pri diabetikih visoke starosti s predvideno 
krajšo živ ljenjsko dobo se lahko zadovoljimo 
tudi / nekoliko prekomerno zasičenosti.r, kar 
v nekatcT<ii primerih gr- vzporedno 7 nor-
malnim fi/ioloskim stanjerr 

POSEBNO POZORNI MORAMO BITI 

pri tistih sladkornih bolnikih, ki obenem bo-
lehajo na možganski sklerozi, bolezenskih 
aritmijah (neredna utripanja srca) in pri na-
stajanju belezenskih sprememb na očesni 
mrežnici. Pri teh bolnikih je potrebno poseb-
no skrbno preprečevati hipoglukemijska sta-
nja! 

Pri primerni osveščenosti in znanju bolni-
ka je razmeroma lahko usmerjati pravilno 
zdravljenje. 

Pri mladostnem diabetiku tipa I. ki ga mo-
ramo često zdraviti z intenzivno insulinsko 
terapijo in sprotnim dnevnim določanjem 
posameznih insulinskih količin, sta nujno po-
trebni najpopolnejša osveščenost bolnika in 
zanesljiva skrb lečečega zdravnika! 

Kakšen naj bo nauk iz tega sestavka? Ved-
no eden in isti: SLADKORNI BOLNIK 
MORA BITI DOBRO POUČEN IN PO-
POLNOMA PREDAN SKRBNEMU LE-
Č E Č E M l ' ZDRAVNIKU! Le tako je možno 
to najtežje kronično obolenje brzdati in po-
sledična obolenja preprečevati, ali vsaj omi-
Ijevafi. 

O varstvu pri delu 
Zbor združenega dela Skupščine SR Slovenije je včeraj obravna-

val osnutek zakona o spremembah in dopolnitvah zakona o varstvu 
pri delu, predlog za izdajo tega zakona pa je obravnaval že aprila le-
tos. Takrat je zadolžil predlagatelja, da pripravi osnutek in pri tem 
upošteva mnenja, stališča in predloge delovnih teles zbora. 

To je v osnutku tudi upoštevano. Poglejmo, kaj zajemajo posa-
mezne spremembe in dopolnitve: 

Razširjen je krog oseb, ki so skladno z zakonom o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju zavarovane za invalidnost kot posledico 
poškodbe pri delu oziroma poklicne bolezni. 

Zakonske določbe o pisni izjavi in strokovni oceni kot dokazih o 
izpolnjevanju predpisanih varstvenih ukrepov in normativov. To je 
potrebno zaradi jasnejše opredelitve razširjene in razčlenjene pravice 
za posamezne primere. 

Zaradi poenotenja splošnih varstvenih ukrepov in normativov 
zakon predpisuje, da republiški upravni organ, pristojen za delo, z iz-
vršilnimi predpisi določa pogoje, ki jih morajo izpolnjevati delovna 
sredstva, oz. kakšnim pogojem mora zadoščati delovno okolje. 

Z namenom poenotenja rokov obdobnih pregledov in preiskav de-
lovnih razmer in delovnega okolja, kjer je večja nevarnost poškodb in 
zdravstvenih okvar delavcev, zakon določa skrajne roke. Prav tako 
naj bi zakon določil, da lahko inšpektor dela odredi drugačne postop-
ke ali načine pregledov in preiskav, če ugotovi, da uporabljeni načini 
ne zagotavljajo pravilnih podatkov oz. rezultati meritev niso zaneslji-
vi. 

Določanje potrebnih zdravstvenih in psihofizičnih pogojev, ki jih 
mora izpolnjevati delavec pri delu, kjer so nevarnost za poškodbe in 
zdravstvene okvare večje, mora biti v skladu s strokovnimi mnenji in 
stališči medicine dela. 

Sedanja določila zakona o organiziranem opravljanju strokovnih 
nalog s področja varstva pri delu jasneje in natančneje opredeljujejo 
subjekti varstva pri delu in podrobneje razčlenjujejo pristojnosti stro-
kovnih služb, ki delujejo na tem področju. 

Zaradi povečanega obsega strokovnih opravil pri preverjanju za-
gotavljanja varnega delovnega okolja in varnih delovnih razmer, kar 
je posledica izrednega tehnološkega napredka, zakon določa, da re-
publiški organ, pristojen za delo, lahko pooblasti še druge organizaci-
je združenega dela, če izpolnjujejo določene pogoje za opravljanje 
strokovnih nalog s področja varstva pri delu. Zakon tudi obvezuje re-
publiški upravni organ za delo, da z izvršilnimi predpisi podrobneje 
opredeli vsebino navedenih pogojev. 

Skladno z obveznostjo, ki jo nalaga konvencija Mednarodne or-
ganizacije dela, se med dela z večjo nevarnostjo za poškodbe in 
zdravstvene okvare uvrščajo tudi tista, kjer obstaja nevarnost pokli-
cnih bolezni. 

Da bi lahko bolj kot dozdaj uveljavili zdravstveni vidik varstva 
pri delu, je predlagatelj določil zakonsko prepoved kajenja na delov-
nem mestu! 

Natančneje so tudi razmejene pristojnosti posameznih organov 
inšpekcije dela in določena obveznost varovanja tajnosti podatkov, ki 
jih zve inšpektor za delo ali pooblaščena organizacija združenega de-
la po 25. členu zakona, pri svojem delu. Zahtevano je tudi vodenje 
evidenc poklicnih bolezni. 

Kazenske določbe so usklajene z novimi rešitvami v spremem-
bah in dopolnitvah zakona. Denarne kazni so valorizirane oz. določe-
ne nove višine, v skladu s tistimi, ki jih vsebuje predlog za izdajo za-
kona o spremembah in dopolnitvah zakona o prekrških s tezami. 

Ali bo lovrenška šola 
brez opreme? 

Pri Lovrencu na Dravskem polju te dni pospešeno hitijo z grad-
benimi in drugimi deli, da bi bilo do 15. oktobra vse nared za otvori-
tev nove podružnične šole s štirimi razredi, manjšo dvoranco za razne 
namene in z drugimi prepotrebnimi prostori. Da bo to za krajevno 
skupnost velik praznik, ni potrebno posebej zapisati. Ni še namreč ta-
ko daleč, ko so se Lovrenčani z »ognjem in mečem« borili za novo šo-
lo, žal pa kot kaže še premalo, saj si v investiciji opreme niso izborili. 
Torej še danes ni jasno kaj bodo vanjo postavili. 

Pravijo, da imajo najnujnejše opreme le za en razred, vse ostalo 
pa je že tako staro in izrabljeno, da bi prej kazilo kot krasilo novo šo-
lo. Na čem bodo otroci sedeli in pisali, kako jedli, — je torej še vpra-
šanje, ki pa v tem trenutku že terja odgovor. V šoli zatrjujejo, da zanj 
še ne vejo. Ali pa bo to prva nova šola v ptujski občini za katero v in-
vesticiji nismo poskrbeli za mize, stole in omare? Vemo, da denarja ni 
na pretek. In če ga že imamo za marsikatero neumnost, potem ga naj-
dimo tudi za opremo nove lovrenške šole. mš 

Načrtovanje v krajevnih 
skupnostih 

v krajevnih skupnostih na območju ptujske občine sicer skrbno 
pripravljajo srednjeročne in dolgoročne plane, žal pa v občini ugota-
vljajo, da so v precejšnjem razkoraku z občinskim družbenim planom. 
V KS registrirajo največ potreb in želja občanov, ki jih potem posku-
šajo uveljaviti v planu KS. Če taki plani pozneje niso uresničljivi, to 
povzroča med občani nezadovoljstvo in slabo politično razpoloženje. 
Zaradi tega je izredno pomembno, da so plani KS stvarno usklajeni z 
materialnimi možnostmi, kar še zlasti velja za uskladitve s planom ko-
munalne skupnosti in skupnosti za ceste. Podatki kažejo, da plani, ki 
so jih pripravili v KS, kar za 120 odstotkov presegajo stvarne materi-
alne možnosti v občini. F 

Za praznik tudi likovna 
razstava 

v domu Slovertskogoriške čete na Rogoznici so v okviru desetega 
krajevnega praznika pripravili tudi likovno razstavo domače sekcije, 
ki deluje v okviru PD Alojz Arnuš. Že tradicija je, da se rogozniški li-
kovni ustvarjalci aktivno udeležujejo vseh praznovanj v svoji krajevni 
skupnosti, kot sekcija pa se uspešno predstavljajo tudi v drugih krajih 
in v sosednji Hrvaški. 

Letos so svoja dela razstavili Maks Menoni, Franc Simonič, Ve-
ronika Rakuš, Anica Zupanič, Branko Zupanič in Karolina Rakuš. 

mš 

Razstavo j t odprla predsednica FM Aioj/ Arni;š PoROznica Marija Fol-
tin Foto: ms 
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Dober den, vsoki den. Nedelja je no jaz mislin na vos. Pišen van to-
to pismo. Vunije tak lepo vremen, ke je veselje pogledati skozi okno. Naj 
le bode, da bo koruza dozorela pa tudi tistih por grozdelov. Kijih neje po-
zeba spila. Kak sen že ovokrot napoveda, bomo gnes poglednoli kaj piše 
Franca izpod haloškega klanca: 
Zdravo Lujz! 

Tejko je v cajtngah pisalo o tisten avstrijsken antifrisi, ke smo že pri 
nas rdeče frise dobili. Jaz sen prepričani, ke se kaj tokega pri nas ne bi 
moglo zgoditi, saj niti antifrisa za avto nemreš dobiti, ne ke bi ga .še leh-
ko k vinu meša. Našo vino je neoporoečno no ga delamo iz grozdja. Se-
veda se najde kokšna Kanigalilejska sorta, ki se ji po domačen reče — 
kani — ga — po žepu. Saj veš kak je negda v Kanigalilejski Kristus ču-
deže dela: z vode je nareda vino, z dvema ribama pa je nafojtra ogromno 
ljudi. Meni se zdi, ke mamo pri nas čedalje več Kristusov, ki z vode vino 
delajo, gospodarstveniki no drugi pa nas s proznimi besedami no oblju-
bami fojtrajo. Rečen pa van, da momo pri nas dobro kapljico, tokšno, ke 
se ti engelci prikožejo, če ga tak eno buteljsko na zob deneš. Bojšo je, 
kak vsoke dabivstal tablete. Jaz sen se o ten že prepriča. Bojše je spiti en 
kupico bojšega, kak pa en liter kokšne čmige. Pa srečno no ne za večno 
Franca izpod klanca. 

Zdravo Franca, naj bo trda štanca, le po pameti ga pijmo, da še 
glave ne zgubimo . . .! Tejko za zrimani uvod. Dobro siftrofa tisto o anti-
frisi, ribah no rezervnih Kristusih. Vidin, ke si provi sin haloških goric. 
Ne ven kak je kaj v tvoji gorici, pri meni bode suša. Še kolje je zmrznolo 
ne, ke trsje nebi. Jaz si že zdaj otožno prepevlen: »Žalost mene premagu-
je, kdaj se v kleti vseden doj, prozni sodi, prozno trsje, kaj bo s tabo vin-
ček moj. Sen si vodico natočil, pa mi nič prav ne diši, sen kak žaba v suhi 
mlaki, rešte me prijatli vi...!« Vidiš tak je. Od žalosti sen začeja pesmi-
ce pisati. Pa kaj si čemo, je pač tak na toten puklasten sveti. Letos gdo 
nega grozdja, bodo visoke odkupne cene. Ioni pa smo ga šenkuvali. 

ŠENKANILUJZEK 

Zlatoporočencema Poldki in Stanetu 
Stanič iz Gorišnice 

Dragi ženin in nevesta, 
bodita si zmiraj zvesta; 
tako kot med vama je sedaj, 
naj ostane vekomaj. 

Dragi otroci zdaj ne jočite, 
iz sreče jima srečo voščite, 
naj pač njima lepše bo, 
kot morda kdaj vam bo. 

Saj zato sta vas vzgojila, 
da na stara leta 
na vas se bosta naslonila. 

Albina 

Zgode in nezgode 
rogozniške telefonije 

v srednjeročnem programu naše PPT službe je bilo planirano, da 
bodt) na območju KS heroja Lacka Rogoznica postavili sekundarno 
telefonsko omrežje. Leta 1983 so začeli s prvimi dogovori, dela pa so 
bila ovrednotena s tremi milijoni dinarjev, ki bi jih združili — KS dva 
in območna SIS PTT milijon dinarjev, sicer za nekoliko manjši obseg 
omrežja. 

Zaradi velikega interesa k r ^ a n o v so akcijo še razširili na vasi 
Rogoznica, Nova vas, Podvinci, Zabjak in del Kicarja. Tako je spora-
zum, ki so ga prejeli 24. maja 1984 določal vrednost 14,490 tisoč di-
narjev. Za krajevno skupnost 11,190 tisoč dinarjev in v obliki fizične-
ga dela krajanov 3,500 tisoč dinarjev. Kako so se stvari razvijale nam 
je pripovedoval Maks Potočnik, predsednik sveta skupščine KS hero-
ja Lacka Rogoznica: 

»21. novembra 1984 leta smo dobili popravljen sporazum, ki je 
delno že upošteval naše pripombe. 3. decembra smo ga podpisali in si 
z njim pridobili, oziroma rezervirali 230 priključnih številk. Sklenje-
nih smo imeli 130 pogodb z občani, kar je bilo 20 manj kot smo raču-
nali. Njihov delež pa bi na j bil 85 tisoč dinarjev. 

Na osnovi projekta je bilo predvideno polaganje 8565 metrov ka-
bla v vrednosti 4,547.000 dinarjev. Nakazali so jih v decembru 1984. 
Omrežje pa bi na j imelo 500 priključkov, kar je bilo seveda za potrebe 
KS preveč. Sledilo je nadaljne dogovarjanje in z njim predlogi za zni-
žanje stroškov sekundarnega omrežja. Uspeh ni izostal. Dolžino ka-
blov smo skrajšali za skoraj 2000 metrov in s tem znižali število pri-
ključkov za 100. S tem je zmogljivost še vedno za 2,2 krat prevelika, 
oziroma večja od sedanjih potreb, brez upoštevanje možnosti priklju-
čka dvojčkov. Poudariti moram, da v celoti plačamo sami sekundarno 
omrežje. 

Aprila letos so z deli začeli in jih nato ustavili zaradi gradnje kri-
žišča na Potrčevi cesti. Z deli so nato resno nadaljevali 12. julija, ko 
smo organizirali, tudi akcijo kopanja jarkov. Ta je bila že naslednji 
dan z velikim odzivom krajanov — 62 jih je skopalo 1040 metrov jar-
ka, položilo cevi pod ceste . . . 

Še pred tem, 3. julija smo dobili obvestilo o podražitvi in dopol-
nilo k sporazumu na vrednost 20,129.000 dinarjev, kar predstavlja 39 
odstotkov več. Poleg pa še pripombo, da je vrednost kablov takšna do 
15. avgusta, dela pa do decembra. Delež posameznika se je povečal 
na 107-.000 dinarjev, s tem pa tudi obseg fizičnega dela v skupni vred-
nosti 4,320 tisoč dinarjev. S prizadetimi in izvajalci smo se nato s teža-
vo sporazumeli o podražitvi. Vendar smo kljub temu nadaljevali z 
nezmanjšanim tempom z izkopi jarkov in 16. julija so začeli vanje po-
lagati tudi prve kable. 26. avgusta so bili kabli položeni in zagrnjeni v 
dolžini 5800 metrov, razen v ulici Jožefe Lackove, kar smo storili pred 
nedavnim. Po zagotovilu PTT servisa Maribor bi morali 16. septem-
bra začeti s pripravami za postavitev stebrov za razvode, nato vezanje 
kablov, vozlišč in podobno. 

Izjava predstavnika izvajalca del, da bodo opravila končana v 
dveh mesecih ni najbol j pohvalna, še man j pa spodbudna. To je naše 
mnenje. Ni pa izključeno, da nas bodo izvajalci del presenetili. Kako, 
nato pa še moramo počakati. 

Dela pri telefonskih priključkih bo izvajal PTT TOZD Ptuj. Na 
zadnjem sestanku gradbenega odbora nam je direktor obljubil, da bo-
do pričeli takoj s pripravljalnimi deli za polaganje telefonskih pri-
ključkov naročnikom. Kdaj bodo zazvonili telefoni, prvi ali zadnji, 
nato bodo morali odgovoriti izvajalci, ker bi bila moja prognoza ver-
jetno neresna. Res pa, da težko čakamo ta trenutek,« je svoje pojasni-
lo sklenil predsednik sveta skupščine KS heroja Lacka Rogoznica 
Maks Potočnilc. ' mš 

Podeljena priznanja KS heroja Lacka Rogoznica 
v okviru 10. praznika krajevne skupnosti 

heroja Lacka Rogoznica, se je zvrstilo več 
prireditev. V športnih tekmovanjih so zmaga-
li Rogozničani, v tekmovanju med gasilskimi 
društvi pa Pacinje. Na področju kulture so se 
izkazali člani likovne sekcije prosvetnega 
društva »Alojz Arnuš« Rogoznica z razstavo 
v domu Slovenskogoriške čete, na osrednji 
krajevni proslavi v Pacinju pa s kvalitetnim 
in skrbno pripravljenim programom učenci 
osnovnih šol dr. Pranja Žgeča Dornava in 
Franca Osojnika Ptuj. Žene iz Pacinj so pri-
pravile odlično razstavo peciva, kruha in po-
gač. 

Predsednik krajevne skupščine, Ivan ŠU-
MANDL, je ocenil petletna prizadevanja 
krajanov za razvoj krajevne skupnosti ter na-
kazal glavne smeri razvoja do leta 1990. 
Predsednik OK SZDL Ptuj, Anton ZOREČ, 
je na slavnostnem zboru krajanov govoril o 
aktualnih nalogah delovnih ljudi ter obča-
nov, s posebnim poudarkom, da je sedanji 
trenutek realnega planiranja jamstvo napred-
ka celotne občine v obdobju 1 9 8 6 - 1990. De-

legacija je položila venec na prizorišču po-
slednjega boja Slovenskogoriške-Lackove če-
te. 

Vrhunec proslave krajevnega praznika je 
bila podelitev priznanj, ki jih podeljuje kraje-
vna skupščina ob krajevnem prazniku. Zlato 
plaketo, ki so jo doslej podelili le še Josipu 
Brozu-Titu in častnemu krajanu Mihajlu 
PANTELiCU iz pobratene občine Arandje-
lovac, so tokrat prejeli: družina heroja Jožeta 
LACKA in družina Franca KRAMBER-
GERJA iz Nove vasi pri Ptuju, za zasluge v 
narodnoosvobodilnem boju in graditvi samo-
upravne socialistične družbe; Jurij SVEN-
§EK, upokojeni delavec ptujskih železniških 
delavnic in po partijskem stažu najstarejši 
član KPJ/ZKJ v občini Ptuj, za zasluge v 
predvojnem delavskem gibanju in graditvi 
samoupravne socialistične družbe ter Maks 
POTOČNIK. za aktivno in požrtvovalno de-
lo ter zasluge pri razvoju krajevne skupnosti. 

Plaketo kr^evne skupnosti sta prejela: 
prof. Ljubica SULIGOJ, za zasluge pri prou-
čevanju zgodovine narodnoosvobodilnega 

boja m za vloženo delo v publikacijo »Spo-
mini živijo — Jože Lacko« ter Štefan HAJ-
DUK, za aktivno in požrtvovalno delo v kra-
jevni skupnosti. Družbeno priznanje v obliki 
Listine pa so prejeli. Marija LENART iz 
Spodnjega Velovlaka, za aktivno in požrtvo-
valno delo v krajevni organizaciji Rdečega 
križa ter pridobivanje krvodajalcev; Slavko 
LAH iz Zabjaka, za aktivno in požrtvovalno 
delo v TVD »Partizan« Rogoznica; Jože 
M ARI NIČ iz Kicarja za aktivno in požrtvo-
valno delo v vaški samoupravi in gasilskem 
društvu ter Jože BERGHAUS in Ivan ŠEN-
KIŠ iz Žabjaka, za aktivno in požrtvovalno 
delo v krajevni in vaški samoupravi. 

Vaščani Pacinj so se z izvrstno organizaci-
jo krajevnega praznika izkazali, tako s kvali-
tetno razstavo peciva, kruha in pogač kot s 
celotno organizacijo proslave, družabne pri-
reditve, gasilskega tekmovanja in praktično 
reševalne vaje civilne zaščite. Organizatorjem 
osrednje krajevne proslave se zahvaljujemo z 
besedami - PACINJE HVALA! 

FB 

SPOMrNI NEKE TABORNICE 

Pohod po poteh Kozjanske čete 
č e nisi iz krajevne skupnosti, 

v kateri organizirajo pohod, se 
moraš, hočeš ali nočeš, odpraviti 
na kakšen obisk, da izveš, kdaj in 
kako se vsa stvar začne ali pa 
prebrati Tednik. 

Letos se je začela nič kaj po-
hodniška, z avtobusom. Za nas, 
tabornike (na žalost sva bili na 
pohodu v kraju samo dve, čeprav 
nas je bilo nekoliko več. "Upam, 
da se ne sramujete svoje pripad-
nosti!) je to pravi užitek, saj smo 
navajeni »poštene hoje«, vendar 
nam malo lenarjenja ugaja. Po-
hod se je začel tudi ob dokaj ne-
navadni uri, ob enih popoldan, 
sredi vročega dne. 

Po zadnjih navodilih koman-
danta in po položitvi venca k 
spominskemu obeležju Olgi Me-
glič pred domom krajanov na Vi-
čavi, nas je avtobus odpeljal do 
Stoperc, kjer smo zlezli dol, opr-
tali nahrbtnike ter položili venec, 
k obeležju, kar smo storili tudi v 
Majšperku. 

Ker bo pot »dolga in napor-
na« smo se ustavili že po nekaj 
sto metrih, da smo se opremili še 
z zadnjimi stvarmi, ki smo jih 
potrebovali. Od tod se je začelo 
zares. Pod nogami prašna halo-
ška cesta, na hrbtu nahrbtnik, 
nad glavo pa sonce, ki neusmilje-
no pripeka kar pomeni, da imaš 

majico v kratkem času tako mo-
kro, da jo lahko ožemaš. 

Cesta se počasi vzpenja in če-
prav gledaš pod noge, opaziš 
delček pokrajine, ki se razprosti-
ra okrog tebe. Nad tabo mogo-
čna bukova drevesa, ki s svojimi 
vejami mečejo senco tudi na ce-
sto, za kar si jim zelo hvaležen. 
Na desni pokrajina, ki se strmo 
spušča, vidiš hiše, ki čepe na sle-
menih, vinograde, ki se bohotijo 
na osojnih straneh gričevja in 
kljub razgibanemu terenu vzorno 
obdelano pokrajino. 

Cas v hoji počasi mineva in 
bližamo se cilju prvega dne, Jelo-
vicam. Malo pred tabornim pro-
storom zavijemo nad cesto, na 
mesto, kjer je padel kurir Koz-
janske čete, Jožko Petančič. 

Že na začetku smo izvedeli, da 
bomo vsi pohodniki spali v ta-
bornem prostoru, ki so ga posta-
vili ptujski taborniki. 

Po kulturnem programu, ki so 
ga pripravili' pionirji in mladinci 
KS Majšperk, smo ob tabornem 
ognju, (ki so ga prav tako posta-
vili taborniki, in je bil lep tako 
na oko, kot kasneje, ko je zago-
rel) preživeli prijetne trenutke. 

Po zajtrku in pospravljanju ta-
bora smo se drugo jutro napotili 

proti Narapljam in Janškem vr-
hu. Če samo gledaš cerkev na 
njem, se ti zdi daleč, še dalje pa 
je, ko proti njemu hodiš. 

Pot od Janškega vrha proti 
Doleni, kjer so nas prisrčno spre-
jeli in pogostili domačini, se je 
spuščala. Po postanku na kraju, 
kjer je padla skupina partizanov, 
smo se vračali prek Apač in Haj-
dine proti Dravi, katero smo pre-
čkali s čolni k domu krajanov na 
Vičavi, kjer smo se po slovesno-
sti razšli utrujeni, vendar z oblju-
bami, da se srečamo še drugo le-
to. 

SM 

V vrtcu je 
1460 otrok 
v 16 enotah Vzgojno varstvene 

organizacije Ptuj je 64 oddelkov 
celodnevne vzgoje in varstva 
otrok, 2 oddelka sta pri varstve-
nih družinah, v Ptuju pa je še od-
delek za otroke z motnjami v du-
ševnem in telesnem razvoju. Le-
tos obiskuje vse oddelke okrog 
1.460 otrok, od tega so jih na no-
vo sprejeli 354. Na sprejem še 
čaka 57 otrok, vsak dan pa priha-
ja jo nove prošnje. 

Vzgojiteljice Vzgojnovarstvene 
organizacije Ptuj pa poučujejo 
tudi v 41 oddelkih skrajšane pri-
prave otrok na osnovno šolo. V 
teh oddelkih, večina jih je v os-
novnih šolah ali v kakšnih dru-
gih prostorih, ki jih odstopi kra-
jevna skupnost, je letos 760 
otrok. N. D. 

ARSEN DEDIČ NA BORLU! 
Jutri, 20. septembra, bo v okviru 13. Ptujskih kulturnih srečanj 

gostoval na Borlu znani umetnik Arsen Dedič. Njegovo gostovanje je 
pripravila Ljudska in študijska knjižnica Ptuj. To pa pomeni, da se ne 
bo predstavil kot pevec — in s te plati ga vsi dobro poznamo — am-
pak kot priznan pesnik. Arsen Dedič je doslej izdal tri pesniške zbir-
ke, ena od njih je doživela največjo naklado v zgodovini sodobne ju-
goslovanske poezije — izšlo je že šest izdaj. 

Srečanje s pesnikom bo v saniranem delu gradu, kjer je na ogled 
tudi razstava o dosedanji sanaciji gradu, ki jo je pripravil mariborski 
Zavod za spomeniško varstvo. Organizatorji so poskrbeli tudi za avto-
busni prevoz obiskovalcev tega literarnega večera, ki se bo pričel ob 
19. uri, avtobus pa bo odpeljal izpred stavbe PTT v Ptuju ob 18.30. V 
ceno vstopnic, ki jih je moč kupiti v čitalnici Ljudske in študijske 
knjižnice, je vštet tudi prevoz. N. D. 

OB KRAJEVNEM PRAZNIKU 
Krajevna skupnost Ptujska go-

ra praznuje letos že 9. krajevni 
praznik. Praznik je vsako leto v 
jeseni, to pa povezuje čas iz leta 
1944, ko je začela delovati v Sto-
govcih pod Ptujsko goro ciklo-
stilna tiskarna »Tehnika Lacko.« 

Zaradi vse pogostejših okupa-
torjevih hajk na Ptujskem polju, 
je bilo nujno preseliti tehniko iz 
Muretinc. Težko je bilo najti pri-
meren prostor, saj je sovražnik 
prežal na vsak partizanski korak. 

Zaradi strahovitega okupatorje-
vega nasilja, so se l judje bali par-
tizanov in odklanjali sodelova-
nje. Za partizane na terenu je že 
nekako šlo, težje je bilo najti 
prostor za nastanitev partizanske 
tiskarne. Poskušali so na več kra-
jih in nihče si ni upal v bližini te 
odgovornosti in strahu, saj so 
imeli vse mogoče izgovore. To-
da, ko so se oglasili v hišici ob 
gozdu v večernih urah, se je po-
govor med partizani in očetom 
ter materjo-Superjevima zavlekel 
pozno v noč. Oče in mati sta jim 
dovolila nastanitev in gradnjo 
bunkerja, torej prostor za tehni-
ko tiskarno. Medtem ko sta do-
volila sedež za tiskarno, sta se 
gotovo zavedala, da tvegata 
osemčlansko družino, domačijo, 
— če ne celo vas, če bi prišlo do 
izdaje. 

Lokacijo za tehniko je izbral 
Zvonko Sagadin-Tine. Bunker 
sta začela kopati Zvonko Saga-
din in Franc Pungerčav-Janoš. 
Podnevi so kopali, ponoči so pa 
na vse načine skrivaj zemljo od-
našali in razgrebli, da ni bilo sle-
du. Pri tem so pomagali vsi do-
mači. Na izkopano zemljanko so 
položili hlode in deske, nanje na-
suli približno dvajset centime-
trov zemlje jo steptali in prekrili 
z listjem. Narejen je bil tudi po-
krov nasut z zemljo, da se je 
zapri v času nevarnosti od zunaj 
je bilo videti vse ravno. V bu.iker 

so vodile lesene stopnice, pred 
vstopom v tiskarno je bila obeše-
na stara koca. Vsa notranjost je 
bila obložena z deskami, bila je 
videti prav prijetna sobica. 

Napravili so še delovne mize 
police za papir in tiskarske izdel-
ke ter ležišča, ki so jih podnevi 
uporabljali za mize. V tiskarni so 
imeli ciklostilne pisalne stroje in 
radio. Zadaj je bila cev za zrače-
nje. Za svetlobo so uporabljali 
karbidovke in petrolejke, zato je 
bil v bunkerju včasih zelo slabi 
zrak. Ce je bilo vse okoli varno, 
saj to so vedno dobro pregledali, 
so lahko čez dan prišli malo tudi 
na sveži zrak. 

Kljub težavnim okoliščinam je 
tehnika začela delovati septem-
bra 1944. V tiskarni so delali Ela 
Lipuž-Breda, Nežka Roškar-Lju-
ba, Miha Kolarič-Kostja, Franc 
Pungarčar-Janoš, Zvonko Saga-
din-Tine, Tončka Sagadin-Žen-
ka. Medtem so jih obiskali še 
drugi tovariši iz okrajnega komi-
teja Franc Belšak-Tone, najbolj 
so bili presenečeni, ko je prišel 
tov. Sergej Kraigher. Za vstop v 
tehniko je bila potrebna posebna 
dovolilnica, ker je pač bila ti-
skarna velika skrivnost za ta 
kraj. 

Za tovariše v tehniki je bilo 
treba vedno skrbeti. Mama jim je 
kuhala in prala. Kljub temu, da 
smo bili številna družina, se je 
mama vedno znašla, čeprav tež-
ko, saj smo živeli vedno bolj v 
revščini. Zaslužka ni bilo, saj je 
bil oče stoodstotni invalid — po-
polnoma slep. Mama je hodila 
občasno delat okoliškim kme-
tom. Zares revščina in še to rev-
ščino smo delili s partizani. Saj 
so partizani skrbeli za svojo hra-
no včasih jim pa ni uspelo kaj 

dobiti, kuhati je pa bilo treba 
vsak dan. Saj so dostikrat bili tu-
di lačni, ker jim mama ni mogla 
pravi čas dostaviti jesti v zato na-
menjeni košari, ker je pač vedno 
kdo bil na obisku in ni smel nih-
če opaziti, da se za koga kuha. 

Da se še vrnem k začetku. Pri 
nas se jim je zdel zelo primeren 
prostor za nastanitev: hišica ob 
gozdu, oče popolnoma slep in 
šest otrok, ja kdo bi si lahko mi-
slil, da še imajo prostor za parti-
zane, to še na misel ne bi niko-
mur prišlo. In tako je tudi bilo, 
tehnika je nemoteno delovala s 
pomočjo nas vseh osem mesecev 
in srečni smo dočakali svobodo. 

Oče je bil zanesljiv kurir v 
spremstvu enega od otrok. Sre-
čni smo bili ker nas nihče ni opa-
zil pri nobenem delu in prenaša-
nju pošte, lahko rečem, da smo 
se vsi zavedali, da ne smemo nič 
izdati nikomur, glavno je bilo to 
in tega smo se držali že na začet-
ku, da do izdaje ne sme priti! 

Ko so 10. maja 1945 prišli z 
lojtrnim vozom pred hišo, da 
preselijo partizane in njihov in-
ventar, smo jim celi voz ovenčali 
z zelenjem, cvetjem in zastavica-
mi. Vaščani so samo nemo opa-
zovali, kaj naj vse to pomeni, saj 
niso nič vedeli, kaj se je dogajalo 
med vojno v Stogovcih št. 6. Ko 
so odhajali, so se nam pravprisr-
čno zahvaljevali in vsakega pose-
bej objeli i n s solzami v očeh iz-
kazali zahvalo, da smo znali tako 
tajno in zvesto prenašati vse te-
žave ob očetu in materi. 

Ob odhodu smo jim želeli mi 
- samo srečo, srečo . . . 

Srečni smo bili, da smo doča-
kali svobodo, srečni zato, da smo 
dali svoj delež za svobodo. Bili 

smo vedno skromna družina, za-
to si nismo nikjer uveljavljali na-
ših zaslug za narod. 

Oče je oslepel 1920. leta v 
Gradcu med demonstracijami 
(delavci proti heimverovcem). 

Takrat je tlela v njem še vedno, 
neka misel, da pomaga za lepšo 
prihodnost, zato je tudi med to 
vojno sodeloval po svojih spo-
sobnostih. Na tihem je upal in 
pričakoval, da bo za to sodelova-
nje deležen kakšne skromne pri-
znavalnine, ali žal ta želja se mu 
nikoli ni izpolnila. Še naprej je 
kljub 64 letom in v spremstvu 
svojega otroka hodil s kitaro iz 
kraja v kraj, da si je prislužil za 
najnujnejše, saj takrat smo bili že 
vsi šoloobvezni, drugega dohod-
ka pa ni bilo, res težko življenje 
ali kljub temu zadovoljno. 

Oče je dobil samo neki listek, 
da je lahko svobodno igral. Naj-
bolj me je prizadelo, če mu je 
kdo za strune prijel in je moral 
utihniti. Pel je partizanske in na-
rodne pesmi, igral na ustno har-
moniko ob spremljavi kitare. 

Na tistem listku je pisalo »Po-
trjujemo, da je slepi Franc Šuper 
aktivno sodeloval s tem, da je 
dal na razpolago hišo, da si je v 
njej zgradila tehnika Lacko bun-
ker«. To potrdilo je veljalo kot 
neka izkaznica za prosto gibanje 
po Sloveniji zavednemu Sfoven-
cu, to je bilo za očeta vse. Mama 
je pa dobivala za padlim bratom 
v Mathausnu skromno pokojni-
no od leta 1958, l.-COO st. dinar-
jev. Oče je umrl 1952, mamica pa 
1965. 

Zdaj si pa že vsak lahko prido-
bi priznavalnino in zasluge, če-
prav še veliko ni sodeloval ali pa 
nič, so pač boljši časi . . . 

Marica EberI 
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Delo likovne sekcije DPD Svoboda Ptuj 
Likovni amaterji ptujske ohane smo pričeli kot samostojna sekcija organizira-

jo delovati pri ptujskem Delavsko prosvetnem društvu »Svoboda« leta 1972. 
Število članov je nihalo, najštevilčnejši smo bili leta 1979. Kmalu za tem sta se 

fpi-niirali v naši občini še likovni skupini s sedežem v Rogoznici in Cirkovcah, ka-
0or so se po lastni želji vključevali tudi dotedanji likovniki DPD Svobode Ptuj. Ob-
časno smo medsebojno delovali. 

Neizogibne in prepotrebne povezanosti so bile tudi z drugimi sekcijami, dru-
j/v/, delovnimi organizacijami in ustanovami po Sloveniji in izven nje. predvsem pa 
0 našem območju, ker so nam lahko pomagale tudi pri praktičnem ustvarjalnem 
procesu. 

Večino l jubi te l j skih l ikovnih 
ustvarjalcev v Slovenij i povezu je pri 
2 K 0 L jub l j ana , Z d r u ž e n j e l ikovnih 
skupin Sloveni je , ki p r iprav l ja razne 
programske na loge in akci je na po-
dročju l ikovne de javnos t i . Klasične 
oblike so p redvsem v redni s t rokovni 
pomoči l ikovnim s k u p i n a m in občin-
skim zvezam, b iena lna republ i ška raz-
stava ZLSS, izobraževa lne koloni je , 
založništvo, i zda j an j e revije Likovni 
odsevi; letos pa je razširila p rogram 
na širšo vsebino dela , p redvsem je 
ena izmed novitet vk l jučevan je vseh 
ljubiteljev l ikovne umetnos t i v naša 
društva; z n j i hovo p o m o č j o bi l ahko 
mnogo lažje deloval i in prav zaželje-
no bi bilo, če bi se tudi pri nas l jubite-
lji kar samoin ic ia t ivno vključevali . 
Zveza p o d e l j u j e tudi Ažbe tovo plake-
to in d i p l o m o p o s a m e z n i k o m , skupi-
nam ali u s t anovam za iz jemne dosež-
ke pri š i r jen ju l ikovne kul ture . 

Vsaka sekcija bi mora la imeti svo-
jega s t rokovnega men to r j a . N jegova 
skrb bi bila, da č lane usmer j a v delo , 
sodeluje , p o m a g a , op rav l j a selekci jo , 
ocen ju je n j i hovo de lo , sk ra tka nudi 
tisto obl iko s t rokovne p o m o č i , ki j o 
na jbol j po t r ebu j e jo . 

l e d o k a j hva ležne dolžnos t i se j e v 
nedavni preteklost i lotil akademsk i 
slikar in l ikovni p e d a g o g Albin Luga-
rič, ki nam je kot d o m a č i n l ahko nu-
dil še več. M n o g i m iz sekci je j e bil pe-
dagog že v času šo l an ja in j e t ako še 
bolj pozna l n j ihove tovrs tne razsežno-
sti. Posve tova lna in p r o g r a m s k a pe-
dagoška vloga s t rokovnega m e n t o r j a 
je p r iha j a l a m e d amate r j i d o izraza 
enkrat t edensko , ko smo se organizi-
rano zbirali o b de lu . M e n t o r si j e pri-
zadeval vzgojiti l ikovne a m a t e r j e ta-
ko, da bi v okvi ru svojih zmožnos t i 
čimveč pr ispeval i k s k u p n e m u cil ju. 

Žal pa smo si to s ta lno in p o m e m b n o 
obliko dela sami zapravi l i z vedno 
bolj ne r edn im ob i skom skupinskega 
s l ikan ja ; pos ta lo j e t ako nezadovol j i -
vo, da bi bilo zares nesmise lno za tak 
o d n o s d o dela trositi p redragocen i 
čas m e n t o r j a . K l jub vsemu pa nam 
o b č a s n o še v e d n o priskoči na pomoč . 

Prav t ako j e vel iko svojega proste-
ga časa posvet i la naši sekciji neu t rud-
na dr . Š tefka C o b e l j , umetnos tn i zgo-
dov ina r ; po leg nov inar jev Radio-
Tednika P tu j in Večera j e objavi la niz 
č lankov o d e l o v a n j u sekcije in posa-
meznikov ter o n j i hovem l ikovnem 
us tva r j an ju . N a p i s a l a je uvodne bese-
de zloženk in ka ta logov ter poskrbela 
za os ta lo o p r e m l j a n j e . Sodelova la je 
pri postavitvi razstav, žiriji del , pred-
vsem pa je bi la p o d n j en im vods tvom 
vsaka razstava s k r b n o in d o b r o pri-
pravl jena . N a m r e č čut i la se je tudi 
kot pok l icno o d g o v o r n a za do ločene 
dejavnost i l ikovnih a m a t e r j e v , kar je 
kasne je iz do ločen ih raz logov popol -
noma usahni lo . Kot d i rektor ica po-
kraj inskega m u z e j a j e po leg obširne-
ga in zah tevnega s t rokovnega in 
znans tvenega d e l o v a n j a sodelovala 
pri mnogih ku l tu rn ih p r i red i tvah na-
šega mesta. Ze lo bogat in na izred-

nem nivoju je bil tudi kul turni pro-
gram, ki g a j e organiz i ra la in pr ipravi-
la s svojimi sodelavci , pa tudi drugi-
mi udeleženci . Bila je i zna jd l j iva ter 
po lna idej, ki j ih je vz t ra jno in požrt-
vova lno izpoln jeva la z n j e j l as tno 
energi jo . V zelo k ra tkem času j e na 
svojem de lovnem pod roč ju o g r o m n o 
naprav i la ter t ako vložila m n o g o zna-
n ja in izkušenj za svoje mesto , vse 
bo l j tur is t ično zan imivemu, sa j se ne 
i m e n u j e zas ton j mes to-muze j . K o m a j 
dve leti je od tega, ko smo z zan ima-
n jem opazoval i n a s t a j a n j e razstavne-
ga pros tora na pros tem o b glavni ce-
sti, ko je za K K Ptu j T O Z D Kletar-
stvo t ako rekoč l a s tno ročno gradi la in 
nadzorova la g r a d n j o hišice, kako r tu-
di postavi tev ostal ih ekspona tov , t ako 
kot že mnogokra t p re j o b svo jem de-
lu. 

Skoda , da se ob vsem p o u d a r k u in 
cen jenos t i z n a n j a naša s k u p n o s t pre-
zane-nar l j ivo o b n a š a d o takšnih stro-
kovn jakov , ki bi l ahko še m n o g o 
ustvarili za nas in za naše znance . 

O b tak ih l judeh vsak d a n n o t r a n j e 
bogat iš ter i zpopo ln ju j e š z n a n j e in 
svoje de lo , d o katerega pos ta j a š tudi 
vse bo l j kri t ičen. Ljubezen d o amate r -
skega l ikovnega us tva r j an ja p o t r e b u j e 
pož r tvova lno in t rdo de lo za izobliko-
van je lasnega izraza, zlasti pa d o d a t -
nega i zobraževan ja in s t rokovne po-
moči , ki j o l ahko nudi le pokl icni li-
kovni pedagog . 

Končni cilj posamezn ika kakor tu-
di sekci je so razs tavl jan ja . Pr i s top 
m o r a biti selekt iven, kar se stori p re j 
p r e d n o pr ide d o predstavi tve j avno-
sti. Spoš tovan ju splošnih meri l , ki 
v l a d a j o v organiz i rani družbi , se tudi 
t u k a j ni mogoče odreči . Tudi ni mo-
goče vsega podred i t i komerc ia l i zmu. 

2 e s a m o l jubi te l js tvo zagotavl ja , da 
gre za u resn ičevan je no t r an j ih h o t e n j 
in nagibov, pri čemer se stremi pred-
vsem p o kvaliteti . T o je tudi pravi lo 
vsakega razs tav l jan ja skup inskega ali 
s amos to jnega . Vse m a n j pa se to 
p rak t i čno upoš teva . Težn je so k poe-

nos tav l j an ju , kar s a m o š k o d u j e k 
ug ledu razstav. 

Res pa je , da d o b r o p r ip rav l j ena 
razstava zahteva veliko vsest ranskih 
p r i zadevan j , povezana pa je tudi s 
p rece jšn j imi finančnimi stroški, ki pa 
so za l ikovno kakor tudi za d ruge lju-
bi te l jske de javnost i vse bo l j s k r o m n o 
o d m e r j e n a , kol ikor pač l ahko nudi 
obč inska Z K O . O b zakl jučku leta 
ugo tav l j amo , da p rograma dela , ki si 
ga je sekci ja zada la tudi iz tega razlo-
ga ne m o r e m o realizirati , t ako da fi-
nančni načrt os ta ja zgolj naša neures-
ničena želja in po t reba . Likovni ama-
terji i m a m o za svoj hobi d o k a j velike 
s t roške ; glede na obs to ječo ku l tu rno 
pol i t iko pa bi s k o r a j d a moral i pr ispe-
vati lastna sredstva še za druš tveni 
pr ikaz naše de javnos t i , čeprav smo 
sestavni del ku l tu rnega d o g a j a n j a v 
naši občini n a m e n j e n našim uporab -
n ikom. To je eden izmed še nerešenih 
p rob lemov , v e n d a r pa u p a m o , da se 
bo pre j ali slej tudi to uredi lo 

T r e n u t n o i m a m o 14 č lanov, de lo je 
s k o r a j d a v celoti i nd iv idua lno . Večina 
člaruDv je akt ivna v de lu sekcije, ka-
kor tudi v svojih umetn i šk ih pr izade-
vanj ih . Samoin ic ia t ivno ali organizi-
r a n o se s t rokovno i z p o p o l n j u j e m o s 
s t rokovno l i tera turo ali s p redavan j i , 
o b č a s n o z og ledom raznih razstav in 
re t rospekt iv v muze j ih in galer i jah, ki 
n iso ome jene le na ak tua lne umetni-
ške tokove, t emveč sega jo tudi v sta-
rejša zgodovinska o b d o b j a . Nekater i 
člani so se že večkrat udeležil i organi-
z i ranega kolekt ivnega de lovan j a v ko-
loni jah in s l ikarskega ex t empore . 

O b Svobodin i pomoč i j e tudi naša 
l ikovna sekci ja leta 1979 organiz i ra la 
prvo s l ikarsko koloni jo . P o b u d o za 
us tanovi tev le te je da la s l ikarka Ve-
ronika Rakuš , ki j o j e tudi dvakra t s 
p o m o č j o drugih č lanov sekcije uspe-
šno izpel jala , ob iz rednem razumeva-
n ju tovarne volnenih izdelkov Maj -
šperk, ki je t r ikrat z a p o r e d o m a prev-
zela pokrovi te l js tvo. Druž ina Pislako-
vih pa je nudi la prenočišče in vso go-
s to l jubnos t s l ikar jem, kako r tudi osta-
li domač in i . 

De lovna baza j e bila v M a j š p e r k u , 
del p r o g r a m a pa se je izvajal tudi v 
P tu ju . Likovniki so upodab l j a l i vsa-
k d a n j e ž ivl jenjske pr izore , na ravo , 
i zumira joče obrti — ska tka vse kar je 
vezano na živl jenje in de lo l judi v tem 
prede lu Haloz . 

O d takrat j e pos ta la ko lon i ja t radi-
c iona lna obl ika s r ečan j in sodelova-

n ja l ikovnih ama te r j ev iz raznih kra-
jev Slovenije. N a v a d n o se od l i čno 
u j ame jo , veže j ih p rece j e lementov , 
od različne starosti in poklicev. Tudi 
lepa in znači lna ha loška pokra j ina 
vsakega po svoje impres ion i ra s po-
sebno izrazi tost jo v s t rminah , plos-
kvah različnih barv od nj ih , gozdov, 
pašnikov, s adovn i akov in v inogradov. 

Ujeti to pravi lo na p l a tno ali p a p i r j e 
enk ra tno doživet je . Poleg mot ivno 
bogatega terena tu žive l jud je , ki 
u g o d n o vpl ivajo na n j ihovo de lovno 
razpoložen je , o b e n e m pa se živo zani-
m a j o in s p r e m l j a j o n j ihovo u p o d a -
b l jan je . Večkrat zapus t i jo svoje de lo 
in opravi la ali pa s p o t o m a pr i s top i jo 
k s l ikar jem ter z nj imi p o k r a m l j a j o ; 
zelo radi govor i jo o svojih osebnih 
nagn jen j ih d o s l ikarstva, r ezbar j en ja 
ali celo kiparstva in keramike . 

Uspešnos t takšnih l ikovnih s rečan j 
je bila po t r j ena o b zak l jučku z razsta-
v l jan jem uspelejših del , ki so nasta la 
med t r a j an j em koloni je . Letos je bila 
že s edma sl ikarska ko lon i ja » G o r c a 
85«, od 29. j un i j a d o 5. ju l i ja . Sedež 
je bil na g radu Bori. M e n t o r koloni je 
dr. Štefka Cobe l j , ki je tudi pr ipravi la 
p rogram. Sode lova lo je devet slikar-
jev. 

Rada bi še po jasn i la z a k a j se naša 
koloni ja imenu je » G o r c a « . 1982 leta 
je prevzel pokrovi te l j s tvo K K R u j 
T O Z D Gos t ins tvo »Halošk i biser.« 

Sedež je bil na Gorc i vse d o letos. Ne 
vem čigava ideja je bi la , venda na zlo-
ženki ob zakl jučni razstavi s e j e naen-
krat pojavil ta naziv, ki ga b o m o 
ohrani l i tudi v b o d o č e . Brez pomoči 
nekater ih de lovnih organ izac i j in 
us tanov mars ika tere akci je , kako r tu-
di razstav ne bi mogli izpel ja t i ; neka-
teri so nam ponudi l i p ros tore za raz-
s tavl janje ali pa so nas vključili v kul-
turni p rogram ob raznih pros lavah 
kot napr . Srednješolski center , razne 
šole, D O De l t a -Labod Ptuj , T G A iz 
Kidričevega Merca to r , Peru tn ina , 
Hotel Poetovio, p o s e b e j pa še T O Z D 
Gost ins tvo , ka terega kolektiv že četr-
to leto omogoča obs to j naše koloni je . 

M n o g o osebnega p r i zadevan ja v 
tem času sta pr ispevala J a n k o Grd iša , 
ter d i rektor » H a l o š k e g a b isera« Bo-
jan Koc jan . Vsem, ki so d o s e d a j ka-
korkoli p r ipomogl i k uspešne j šemu 
de lovan ju naše sekcije , i skrena hva la! 

V I L M A K A C 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
Ustvarjalnost Jana Oelt jena 

obravnavamo v povezavi z druži-
no Kasimir, čeprav je umetnost 
slikarja iz severne Nemčije po-
vsem drugačna od del Alojza in 
Luigija Kasimira. Vendar je 
umetnika povezala s Ptujem po-
roka z EIso Kasimir. Z njo je za-
hajal na Ptuj in v Haloze, kjer so 
ga prevzeli haloška pokrajina in l judje. 

Jan Oeltjen je prišel na Ptuj, ko je bil že dozorel umetnik. S seboj 
je prinesel nemški ekspresionizem, ki se je med bivanjem v obdravski 
pokrajini omilil in postal poetičen. 

Usoda Jana Oeltjena je bila v bistvu tragična. Odtrgal se je od 
domovine, ko je bil na vrhuncu umetniške moči. Novo domovino je 
imel rad, a ga ta le ni nikoli sprejela za čisto svojega. Po ženini smrti 
leta 1944 se je skoraj povsem umaknil iz javnega življenja. Prvo večjo 
razstavo po vojni je imel šele ob osemdesetletnici. Ker je tudi njegov 
opus razdeljen med Nemčijo in Slovenijo, Oeltjen ni nikjer predstav-
ljen kot celovita umetniška osebnost. Mnogo njegovih del je v zasebni 
lasti, stalno pa so razstavljena v oldenburškem Mestnem in Pokrajin-
skem muzeju, pri nas pa v Umetnostni galeriji Maribor in v Pokrajin-
skem muzeju Ptuj. Marje ta Ciglenečki 

Jan Oeltjen: Motiv iz Haloz, o. pl., okrog 1950. Gričevnate Haloze, ta-
ko drugačne od Oeltjenove rodne severne Nemčije, kjer oko ne doseže 
konca neizmerne ravnine, so slikarju prirasle k srcu. Nemški ekspresio-
nizem, ki ga Je Oeltjen prinesel s sabo, se je ob slikanju Haloz omilil in 
postal liričen. Slika je razstavljena v muzejski galeriji (inv.-št. G 410 s). 
Fototeka kulturnozgodovinskega oddelka Pokrajinskega muzeja Ptuj 
štev. F 1660. Foto Mišo Koltak 1982. 

Jezikovno razsodišče (220) 

Biološka reprodukcija 

»Zadnj i teden smo slišali in 
brali, da se je skupina učenih lju-
di lotila vprašanja slovenskega 
naravnega prirastka. Vsepovsod 
so uporabljal i izraz »biorepro-
dukcija« in »biološka repro duk-
cija«. Najbrž so l judje tisti, ki ro-
jevajo nove ljudi oz. otroke? To 
je bilo nekoCj danes to nalogo 
opravl jajo naibrž objekti biore-
produkci je! Človek je zgrožen ob 
takih besednih in hkrati s tem 
mišljenjskih spačkih! Ali je odtu-
jevanje in razosebljanje človeka, 
v tem primeru matere in očeta, 
res pripeljalo že tako daleč, da se 
o najbol j naravnih pojavih ne da 
več normalno, človeku primerno 
govoriti in pisati? Povejte mi, 
prosim, kaj se v l judeh, strokov-
njakih, dogaja po duševni in mi-
selni strani, da sebe in ljudi spre-

minja jo v naprave. V n ^ r e j Vam 
hvala za trud!« — J. K. iz Lju-
bljane. 

To pismo nam je poslal viso-
košolsKi učitelj, ki je zadnje čase 
v javnosti kritično razmišljal o 
našem narodnem včeraj in da-
nes, z zaskrbljenostjo misleč na 
naš jutri. — Seveda je močno 
značilno znamenje naše narodne 
biti tudi slovenski ipzik, okrog 
katerega smo se v danih razme-

rah zbrali v poseben narod, ki v 
prvotnem pomenu ni drugega 
kot to, kar se človeškega narodi, 
kar je rojeno, ne pa morda le v 
svet vrženo, kot se ponekod izra-
žajo o živalih, ali kar storjeno, 
kot to imenujejo na drugem kon-
cu Slovenije, da ne rečemo kar 
skoteno, kakor označujemo pou-
av obnove pri še nekaterih ziva-
ih, ki vse skrbijo za svoj zarod, 

kakor pač vse živo. 

Izraz bioreprodukcija ali biolo-
ška reprodukcija je hladna, t. i. 
mednarodna nadimenka za vse 
spravljanje in pr ihajanje na svet, 
po jmovano kot tvorjenje ali kar 
proizvajanje, kakor ga srečujemo 
tudi v neživem svetu. Dopusten 
je tak izraz samo v tem splošnem 
pomenu, torej kot obnova živega 
(oz. življenja), tj. »kot de janje ali 
potek, v katerem rastline ali živa-
li iz delov samega sebe povzroča-

jo nastanek ( . . . ) in razvoj nove-
ga posameznika«, kakor beremo 
npr. v malem VVebstru. — Slo-
venski izraz za to bi bil morda ži-
vljenjska prenova, ki pa bi ga bilo 
treba pojmovno ločiti od ^ n o v e . 
Sicer pa verjetno tudi grajana 
skupina učenih ljudi v navad-
nem življenju pri človeku misli 
predvsem na očeta, mater, otro-
ka, pa na spočetje, nosečnost in 
porod (čeprav v najnovejšem ča-
su morda tudi v bolj zapletenih 
razmerah in razmerjih, kot so 
(bile) tradicionalna). 

Morebitne predloge, kritike in 
opozorila v zvezi s slovenščino v 
javni rabi pošiljajte na naslov: 
J E Z I K O V N O RAZSODIŠČE, 
Republiška konferenca SZDL 
Slovenije, Ljubl jana, Komenske-
ga 7. 

V prvi polovici julija so bile, enako kot drugje po Sloveniji, skrb-
ne priprave na L kongres O F po vsem ptujskem okraju. Po krajevnih 
odborih O F so bili sestanki, aktivisti so govorili o programu OF, ki je 
bil med veličastno NOB skoraj v celoti uresničen. Združena je bila 
vsa Slovenija v okviru Titove Jugoslavije, toda reakcionarne sile nam 
hočejo iztrgati slovensko Koroško in del slovenskega primorja in 
Trst. Zato se za uresničitev tega cilja O F moramo še naprej boriti do 
končne zmage. 

Enako kot drugje je bilo tudi na območju Žetal, kjer je Nace so-
deloval na vseh petih sestankih, povsod pa je sodeloval tudi še drugi 
aktivist iz okraja. Na območju nekdanje občine Žetale so za prvi kon-
gres O F izvolili dva delegata Načeta iz Kočic in Janeza iz Nadol. 
Slednji je bil borec Šercerjeve brigade in že demobiliziran, ker je bil 
že starejši in oče — hranilec številnih otrok. 

Vsi delegati bi se morali zbrati na Ptuju oziroma na hajdinski po-
staji, da bi skupno odpotovali v Ljubl jano na kongres. Železniški 
most na Ptuju je bil takrat še v gradnji , do Hajdine pa je vlak že vozil, 
zato so se delegati zbrali na tej postaji in odpotovali v Ljubljano s po-
sebnim vlakom. Ker je bilo na hajdinsko postajo iz Zetal precej daleč 
Za pešačiti, je Nace uredil na okraju in dobil vozovnici za vlak od Ro-
gatca OO Ljubljane, saj sta si tako z Janezom precej skrajsala pot. V 
•Logatec je bilo namreč treba pešačiti le dobrih 10 km. 

V Ljubljani so na železniški postaji, ki je sicer še močno kazala 
posledice eksplozije celega vlaka streliva, številni člani O F pričakali 
delegate, ki so z vlaki prihajali iz vseh krajev Slovenije. Za vsakega 
delegata je bilo določeno tudi, kje bo prenočeval in se hranil. Večino-
ma je to bilo pri zavednih družinah Ljubljančanov. Tudi Načeta in Ja-
fieza so razporedili k dvema družinam v Šiški. 

Ko sta se vrnila skongresa, so bili spet sestanki po krajevnih od-
borih OF, saj je bilo treba ljudem poročati o sklepih kongresa m uh 

mobilizirati za nove naloge. Nace in Janez sta se dogovorila, da bosta 
vse sestanke obiskala skupno. To je bilo potrebno tudi zato, ker je Ja-
nez trdil, da ne zna govoriti in naj to opravi Nace, če bo pa treba, bo 
pa že tudi sam rekel katero zraven. Kljub temu so j ima l judje z zani-
manjem prisluhnili in ocenili, da sta v redu opravila svojo delegatsko 
vlogo. 

Nace je živo opisoval, da je bil prvi kongres O F na prostem v Ti-
voliju. Na njem s e j e zbralo okoli 7 tisoč delegatov in gostov. Kongres 
je pokazal, kaj slovensko ljudstvo zmore, želi in hoče. Govoril je Ed-
vard Kardelj o zgodovinski vlogi OF, o njenih nalogah pri obnovi do-
movine in v boju z nasprotniki nove ureditve. Govoril je tudi Boris 
Kidrič o nastanku in preobrazbi O F iz koalicije v enotno gibanje slo-
venskega naroda. Poudaril je naloge: v tovarnah zagotoviti proizvod-
njo, da bo dovolj industrijskih izdelkov, v kmetijstvu pridelati dovolj 
hrane za vse in pp trdnih cenah, delati na vseh drugih področjih, da 
bo naša domovina čimprej obnovljena in bo vzcvetela v neslutenih 
razsežnostih. 

Janez je k temu dodal , da je tisoče udeležencev kongresa vsem 
govornikom, posebno pa še Kardelju in Kidriču navdušeno ploskalo. 

»Tudi sam sem včasih počil z rokama skupaj , pa jaz tega nisem nava-
jen in se mi je zdelo nepotrebno« je pripovedoval Janez in nadalje-
val: 

»Stojim takole v Tivoliju, naslonjen na deblo kostanja in poslu-
šam tovariša Kidriča. Ob vsaki njegovi ognjevitejši besedi je množica 
zaploskala. Kar se ob meni znajde neki tovariš, bolj gosposko je izgle-
dal, in reče: zakaj pa ti ne ploskaš, kakšen reakcionar si, kaj sploh de-
laš na kongresu? Jaz pa : tovariš, jaz sem delegat, če te zanima, ti lah-
ko pokažem tudi pooblastilo. Tudi ploskal sem, če ne verjameš, po-
glej moje roke . . . in pokazal sem mu svoje žuljave roke. Sedaj pa še ti 
pokaži svoje, da vidim, če si tudi ti tako ploskal, sem mu rekel, okrog 
stoječi so se začeli rahlo hihitati in potem sem imel mir.« 

Tudi l judje na sestanku so to njegovo pripovedovanje, preprosto 
po domače, sprejeli z nasmehi in ocenili, da je kot delegat dobro 
opravil svojo nalogo. 

V razgovorih z ljudmi je Janez tudi pripovedoval, da je šele na 
kongresu spoznal vso veliči no naše O F in kako malo smo dejansko na 
Štajerskem naredili za zmago. Pri tem je živo opisoval družino v Šiški, 
kjer je v noči pred kongresom prenočil. Doma je bila le gospodinja z 
otroki, ker je mož imel tudi ponoči važno službo. Zelo uslužno mu je 
postregla z večerjo, zanimalo jo je odkod prihaja, od kdaj je bil borec, 
v katerih enotah in podobno. Ko ji je povedal, da je bil borec v Šer-
cerjevi brigadi od polletja 1944, je pokazala vidno razočaranje. Začu-
dilo jo je, da so na Štajerskem sploh 'volili za delegate take s tako 

kratkim stažem v borbi, zlasti še, ko ji je povedal, da tudi prej ni delal 
na terenu kot aktivist OF. Ni se hotel hvalisati, povedal je pač po res-
nici in skušal opisati položaj pri nas med okupaci jo, kjer je bilo že to 
junaštvo, če je kdo štiriinštiridesetega prijel za puško. 

Kljub temu tista gospodinja ni bila več tako pri jazna, čeprav 
vljudna, saj je bil vendar delegat. Postlala mu je na kavču v predsobi. 
Bil je utrujen in je t rdno zaspal. Zjut ra j mu je bilo kar nekam nerod-
no, ko je ob ležišču našel svoje lepo očiščene č' vije, ki se jih je prej na 
debelo držal prah haloških cest. To je bilo pr\ v življenju, da mu je 
nekdo drug očistil čevlje. Doma je navada, d ' si mora čevlje očistiti 
vsak sam in tega je bil navajen že od otroštva "prej. 

PRVI ZBOR VOLILCEV 

Na sestankih po krajevnih odborih O F in na masovnih zborova-
njih so aktivisti že precej govorili o pripravah na volitve v narodnoos-
vobodilne odbore. Toda sedaj je šlo zares, ne več za sestanek, temveč 
za zbor volilcev, na katerem bo treba sestaviti kandidatno listo. Sekre-
tarji krajevnih odborov O F sicer niso prav ločili, kakšna je razlika 
med sestankom in zborom volilcev, a so vseeno te zbore skrbno pri-
pravljali. Priprave so se osredotočile predvsem na udeležbo, saj mora-
jo biti na zboru vsi volilci, na jman j pa od vsake hiše vsaj eden. Vsebi-
no so prepuščali Nacetu in aktivistom iz okraja. 

Ker je ljudi moč dobiti skupaj le ob nedeljah so se skupno dogo-
vorili, da bodo zbori za Cermožiše, Dobrino in Žetale v nedeljo do-
poldne, kar po maši. Za Kočice in Nadole, kjer so l judje bili še bol j 
zagreti za OF, pa so se dogovorili za zbor volilcev za v soboto popold-
ne oziroma zvečer. 

Tako so se za območje krajevnega odbora O F kočice zbrali l judje 
na Potnem vrhu v soboto ob šestih zvečer pri Kadunčevih kar zuna j 
pod lipo, saj za toliko ljudi v nobeni kmečki izbi ni bilo prostora. 
Zbralo se je namreč okoli 80 ljudi, če otrok bližnjih domači j ne šteje-
mo. Iz okraja je prišel na zbor tovariš Centrih, ki je nekaj tednov prej 
prišel iz okrožja in je v okrajnem komiteju prevzel agitprop. 

Zbor je začel sekretar Martin, ki se je v svojih obrazlaganjih ne-
koliko zapletel, zato mu je moral priskočiti na pomoč Nace. Potem je 
prevzel besedo tovariš Centrih. Znal je prepričevalno in ognjevito go-
voriti o naši svetli prihodnjosti , ki si jo bomo sami gradili . . . 

»Ta pa tako laže, da še sam sebi verjame« je polglasno rekel Pše-
tinski Lojz. Neka j se jih je pot ihoma zasmejalo, še več pa se jih je 
oglasilo z grozečim psssst! Večino je zanimalo, o čemer je govoril, če-
prav se jim je zdelo kot pravljica, bilo jim je novo in tudi pravljice ra-
di poslušamo. 

Se nadal ju je 
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Sporočite nam! 

Edina ak t ivna in »znans tveno- tehn iCno« u s m e r j e n a organizac i ja pri nas , ki 
se u k v a r j a z zb i r an j em in p r o u č e v a n j e m p o d a t k o v o neznanih letečih predmetih 
( N L P ) ali tud i » p o p u l a r n o imenovan ih L E T E C I K R O Ž N I K I « se z a n i m a za 
m o r e b i t n a VASA o p a z o v a n j a teh in p o d o b n i h po javov , ki so t ako nam kot tudi 
j avnos t i neznana . Z a n i m a j o nas vsa o p a z o v a n j a zadn j ih n e k a j deset let i j . Prav 
posebno pa se zanimamo za opazovanja zadnjih sedem let. Torej od 197K—1985 
leta. 

Kot o s n o v n o in fo rmac i jo bi želeli s ledeče p o d a t k e : 
1. u ro , d a n , mesec in leto o p a z o v a n j a po java 
2. opis d o g o d k a s kol ikor j e m o ž n o n a t a n č n o r isbo po java 
3. vaš na tančen naslov 

O vsem tem sporoč i te na nas lov: UFO ( N L P ) društvo ZVEZA Š O L T Štu-
dentsko naselje blok Vi l 61000 Ljubljana. U p o š t e v a m o tudi vašo žel jo, da ti po-
da tk i o s t a n e j o s r m o v arhivu druš tva in da ne b o d o na razpo lago širši j avnos t i . 
Raz log je zgol j v tem, da so očividci žal še v e d n o izpostavl jeni p o s m e h u , nor-^e-
van iu in p o d o b n e m . 

V primeru, da vas tematika N L P in podobnih pojavov še nadalje zanima, pa 
vas obveščamo, da ima društvo tudi svoje glasilo. Če se zanj zanimate, pišite na 
naš naslov. 

Ilustracija N L P 

Napisano »juj«, 
namen »fuj«! 

v 33. številki T e d n i k a smo na tej s trani objavil i p i smo K o n r a d a Vela iz 
Šp ind le r j eve 10 v P t u j u , ki se p r i tožu je nad svojo sosedo , ki da ima n e u r e j e n o 
dvor išče , k jer b a j e » i m a š obču tek , da si v džung l i« . O b koncu p i sma j e zap isa l : 
» M n e n j a sem, d a j e to tudi do lžnos t inšpekci j sk ih s lužb, da zadevo prever i jo in 
t u d ' t o z a d e v n o u k r e p a j o ! « 

N a ta javni poz iv j e U p r a v a za inšpekci je občin O r m o ž in Ptuj tudi ukrepa-
la. 4. s ep t embra s ta se na k ra ju samem zglasili inšpektor ic i Jožica Težak in Vera 
Lunde r , p regleda l i , kako . j e z o d l a g a n j e m o d p a d k o v okoli s t anovan j ske hiše in 
ugotovi tve zapisa l i v u r adn i zapisnik , iz ka t e reea c i t i r amo: 

»Pri p reg ledu na k ra ju s a m e m je bi lo ugo tov l j eno , da je okol ica s t anovan j -
ske hiše in g o s p o d a r s k e g a pos lop ja čista in u re j ena . O k r o g pos lop j a ni o d p a d -
kov smet i , a m p a k je ure jen vrt in zelenice. Za g o s p o d a r s k i m pos lop j em je le 
m a n j š a lesena lopa , ter kompos t , po^i^rit z ve jev jem cipres in k u p peska . Kokoši 
so v ograd i za g o s p o d a r s k i m pos lop jem, sicer pa je, kot j e bi lo že rečeno, ureje-
na okol ica in pos lop j e . « 

Iz te u r a d n e ugotovi tve n e d v o m n o izha ja , d a j e p isec poskušal izrabiti sred-
stvo j a v n e g a o b v e š č a n j a in z nedokazan imi t rd i tvami škodova t i ugledu svoje so-
sede . 

Uredniš tvo 

Najlepši 
dan med 

počitnicami 
Komaj sem čakala počitnic. 

Vedela sem, da se bomo to leto 
peljali k sorodnikom v Jugoslavi-
jo. Vsi smo se tega veselili. 

Zgoda j zjutraj smo krenili z 
avtom na pot. Dan je bil lep, 
sončen. Ogledovali smo si kraje 
skozi katere nas je vodila pot 
proti domovini. 

Teta v Mariboru nas je bila ze-
lo vesela. Pri n je j smo prespali. 

Naslednji dan smo odpotovali k 
stari mami v Podnanos. Srečanje 
z njo je bil zame najlepši dan. 

Dolgo se že nisva videli. Močno 
me je stiskala k sebi. V njenih 
očeh so bile solze. 

Naslednje poletje želim zopet 
na počitnice k stari mami v Pod-
nanos. 

Natalija Soster, Darmstadt 

SREČANJE OSNOVNOŠOLCEV PO 20 LETIH IN GENERACIJA 1965 
ROJENIH 1950 

ŠOLA VIDEM ŠE STOJ! 
Minilo je 20 let od kar smo za-

pustili šolske klopi v osnovni šoli 
Videm in se porazgubili po sve-
tu, vse od Vidma pa do Avstrije, 
Švice in Avstralije, s t rebuhom 
za kruhom. Prav malo nas je 
ostalo doma v rodnih krajih Ha-
loz in Dravskega polja. • 

Med mnogimi je vzklila želja 
po snidenju, katerega se nas je 
udeležilo 28 na ptujskem gradu v 
soboto zvečer 7. septembra. 

V prijetnem vzdušju nam je 
minil večer, obudili smo mnogo 
lepih spominov na kratkih 8 let, 
ko smo kuštravi in bosi preživlja-
li otroška leta doma in v šoli. Vsi 
si želimo še snidenja, zato smo se 
odločili, da se čez pet let spet 
zberemo še v večjem številu, ker 
mnogi niso mogli priti in najti 
časa za srečanje, saj nas je leta 
1965 šolo v Vidmu končalo prek 
60. Ravnatelj šole, ki je bil nav-
zoč na srečanju, je povedal, da se 
še ni zgodilo, da bi katera gene-
racija priredila takšno snidenje. 

Učenci videmske šole so nam 
poslali lep linorez v spomin na 
našo staro šolo, ki smo ga bili vsi 
veseli. 

Večer je uspel in polni lepih 
vtisov smo v zgodnjih jutraniih 

urah v nedeljo odšli spet vsak na 
svojo pot domov in po svetu z 
obl jubo, da bomo spet prišli in 
se vrnili čez pet let. 

Jože Šibila 

Linorez: Srečko Bedral, učenec OŠ Videm. 

CICIBANI, VSI NA PLES! 
»Gremo! — Muca spi. Zagleda miško in se 

pritaji. — Noske proti tlom, ritke gor! — Mi-
ška steče. — Muca se dvigne na vse štiri. — 
Ponovimo!« Da ne bo pomote, to je le ena iz-
med vaj za hrbtenico. Tako — skozi igro uva-
jamo malčke v plesnem vrtcu v osnove ples-
nega izražanja. 

Kljub rednemu oglašanju v Tedniku, na 
radiu in plakatiranju, mnogi starši ne vedo, 
da deluje plesni vrtec v okviru Kluba mladih 
Ptuj že tri leta. Kljub temu, se je vsako leto 
naših uric bolj ali manj redno udeleževalo 
približno 50 predšolskih otrok. 9 najbol j 
vztrajnih in zavzetih, lahko bi rekli kar — ve-
teranov, je v novem šolskem letu že letrtič 
obulo plesne copatke. Vendar, po svojih le-
tih, ne bodo več v plesnem vrtcu, ampak v 
pripravljalnici šole sodobnega plesa, ki jo or-
ganizira Plesna skupina T4. Kaj bodo delali 
in »kam vse to meri« bomo zapisali v nasled-
nji številki Tednika. 

Ker se pri vzgojnem delu z otroki zavze-

mam za tako imenovano celostno estetsko 
vzgojo, se v plesnem vrtcu gremo tudi gleda-
lišča, glasbeno-ritmičnih igric, prav tako kot 
prvin likovne vzgoje. Če otroci želijo, se pol 
ure pred plesno dejavnost jo lahko vključijo v 
glasbeni vrtec, kjer se pod strokovnim vod-
stvom profesorice glasbe temeljiteje sezna-
nja jo z glasbenimi izraznimi sredstvi na blok 
•flauti (frulici) . . . 

Da gre za resno in sistematično delo, še ne-
kaj stavkov iz našega programa dela: »Estet-
ska vzgoja prispeva k vsestranskemu razvoju 
osebnosti, ker angažira otrokov čustveni svet, 
razvija fizične, senzomotorne, motorične in 
intelektualne sposobnosti , predvsem pa je 
nenadomestlj iva komponenta pri socializaci-
ji otroka. Otroku samemu pa omogoča, da 
prek gibanja in igre realizira prvinsko potre-
bo po uveljavljanju. Metodika dela v ples-
nem vrtcu omogoča to vsakemu otroku, ker 
upošteva individualno s topnjo psihofizične 
zrelosti vsakega posameznika.« 

Tako bo delo tudi letos potekalo v dveh 
starostnih skupinah: I. skupina: 3, 4 in 5-le-
tni otroci bodo vadili vsak ponedeljek ob 16. 
uri; II. skupina: 6 in 7 letniki v torek ob 
16.30. 

Skupini sta pričeli z delom v ponedeljek, 
16. septembra oziroma v torek, 17. septembra 
v Narodnem domu. S seboj morajo imeti te-
lovadno opremo. 

V posebnem odstavku poudar imo in opo-
zorimo starše, d a j e plesni vrtec namenjen tu-
di dečkom. Mogoče ne bo napak, če omenim, 
da sem plesni vrtec ustanovila zaradi svoje-
ga, takrat triletnega sina! Zaradi osebnega 
prepričanja, ki temelji na pozitivnih pedago-
ško-psiholoških vedenjih, d a j e za skladen in 
vsestranski razvoj osebnosti priporočljivo kar 
se da zgodaj ponudit i otroku kakršnokoli si-
stematično dejavnost — za njegov razvoj in 
dobro usmeritev v USTVARJALNO (srečno) 
življenje! 

Mira Mijačevil 

Danes pa nas veliko manjka . , . Z ogromnim »svinčnikom« pišemo ogromne črke po zraku . . . 
Foto: Samo Strelec 
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Drava izgubila z Alplesom 
ROKOMET 

Članice RK Drava, ki nastopa-
jo v prvi republiški ligi, so v dru-
gem kolu igrale na svojem igriš-
ču. Njihov nasprotnik je bila 
pomlajena ekipa Alplesa iz Že-
leznikov, ki pa je bila kl jub temu 
premočan nasprotnik za Ptujčan-
ke. Gost je so zmagale z 21:16, ob 
polčasu pa je bilo 9:8 za Alples. 
Srečanje sta pred 100 gledalci 
odlično vodila Jovanovič in Če-
ak iz Ljubljane. 

V prvem polčasu je kazalo, da 
lahko mlada ptujska ekipa dose-
že prvo in pomembno zmago, saj 
je vodila večji del in zamudila 
številne priložnosti za večjo razli-
ko. Napak je bilo na obeh stra-
neh precej. 

V drugem polčasu je po izena-
čenju na 9:9 gostujoča ekipa 
prevzela vse niti v igri in razliko 
stalno povečevala. Največja je 
bila pri rezultatu 12:18. Doma-
činkam nikakor ni uspelo ustavi-
ti odličnih Oličeve in Mlakarje-
ve, v napadu pa ni in ni šlo. Po ' 

raz je bil zato neizbežen. Gost je 
so bile boljše v dveh bistvenih 
elementih — obvladanju roko-
metnih veščin in borbenosti — 
agresivnosti. Temu mora ptujska 
ekipa na treningih in prijatelj-
skih srečanjih posvetiti vso po-
zornost, če želi napredovati v igri 
in pri rezultatih. Gre namreč za 
veliko kvalitetno razliko med 
drugo in prvo republiško ligo. V 
naslednjem kolu se bodo igralke 
Drave na Ravnah pomerile z do-
mačim Fužinarjem. 

DRAVA: Farič, Hentak 3, So-
ba, Vtič, Korošak 5, Podpadec, 
Steharnik 1, Lašič 2, Potočnik 2, 
Rižner I, Radanovič 2, Gregorec. 

Člani Drave so po porazu do-
ma z Bakovci izgubo točk nadok-
nadili .v drugem kolu. V soboto 
so gostovali v Šempetru in do-
mače člane premagali s 26:20. 

Tesno je bilo pri rezultatu 20:19, 
vendar so Ptujčani odlično "izpe-
ljali zaključek srečanja. Po bese-
dah trenerja Bezjaka je ekipa bo-
lje kot na prejšnjih srečanjih 
igrala v obrambi, kot strelec pa 
se je izkazal Žmavc, ki ga doma-
čini nikakor niso mogli ustaviti. 

DRAVA: Kamenšek 2, Tum-
pej 2, S. Matjašič 3, Bezjak, Pe-
klar, Gregorin 3, Žmavc 10, Gr-
gič 6, Vukašinovič, A. Matjašič. 

Igralcem Velike Nedelje doma 
ni uspelo premagati Kroga. Tek-
mo so izgubili z 22:23 (12:15). 
Kaže, da je odločil začetek, ko so 
gostje povedli kar s 6:0. Zanimi-
vo je, da so gole za domačine do-
segli le trije igralci. 

VELIKA N E D E U A : Debe-
Ijak, Sok, Lah, Hržič, Majcen, S. 
Mesarec 3, B. Mesarec, Sabo 13, 
Rajh 6, Zoreč, Baklan. 

Člani Ormoža so doma s šesti-
mi zadetki razlike premagali Ae-
ro Celje B in tako najavili, da se 
bodo potegovali za vrh. Prvi dve 
koli sta pokazali, da bo liga letos 
precej izenačena, saj se bo za vrh 
borilo kar šest ekip. To so Krog, 
Bakovci, Fužinar, Velika Nede-
lja, Ormož in Branik, zraven teh 
pa nastopajo še Drava, Radgona, 
Šempeter in Aero Celje B. 

V soboto bo zelo zanimivo v 
Ptuju, saj bo na sporedu srečanje 
Drava —Velika Nedelja. Tekma 
sosedov se bo začela ob 17. uri. 

Mladinke Drave so doma s 
25:11 premagale mariborski Bra-
nik (Sirovnik, Požar, Žagar, Ar-
ko 4, Polajžer, Podpadec 12, Jel-
šek 2, Premožič 7, Malek, Juršič, 
Kašman, Djordjevič), oslabljena 
ekipa mladincev pa je s 17:18 iz-
gubila v Bakovcih (Matjašič, 
Tumpej 4, Vajda 2, Pipan 1, Var-
gič 4, Žmavc 5, Hojnik I, Šprah). 

I. kotar 

Rezultati drugega kola 
3. kolo je bilo odigrano v sredo, 18. septembra 

(člani A—liga in pionirji) Zg. Polskava—Slovenja 
vas, Sp. Polskava—Gerečja vas, Hajdina—Boč, 
Osankarica—Skorba, Središče—Markovci, Tr-
žeč—Pragersko. 

Pari 4. kola A—liga (člani in pionirji) 21. in 22. 
septembra Slovenja vas—Markovci, Skorba—Sre-
dišče, Pragersko—Osankarica, Boč—Tržeč, Gereč-
ja vas—Hajdina, Zg—Polskava—Sp. Polskava. 

Pari 3. kola B—liga 21. in 22. septembra: Ro-
goznica—Hajdoše, Podvinci—Kicar, Gorišnica— 
Dornava, Stojnci —Oplotnica, Grajena—Part izan. 

Pari 3. kola C —liga 21. in 22. septembra: Dra-
•ženci —Bukovci, Zavrč—Videm, Apače—Mladi-
nec, Prost je Leskovec. 

Pari 3. kola kadeti 21. in 22. septembra: Ste-
klar—Osankarica, Boč—Polskava, Aluminij—Zre-
če, Dravinja* prosta. 

Branko Kirbiš 

Bukovci—Apače 
1:2 

V drugem kolu M N L so si no-
gometaši iz Apač v gosteh pribo; 
rili obe točki. Domačini niso bili 
nič slabše moštvo in če bi v pr-
vem polčasu izkoristili nekaj zre-
lih priložnosti, bi se rezultat lah-
ko tudi spremenil. V drugem de-
lu igre so dominirali gostje iz 
Apač in iz nekaj več zrelih pri-
ložnosti izkoristili le dve, ki so 
pripomogle k zmagi. Tekma ni 
oila na tehnični ravni, je pa bila 
borbena in na visoki športni ra-
vni. Obe enaisterici sta se borili 
srčno in prikazali doka j dobro 
igro. Sodnik Kmetec je sodil ko-
rektno, pa tudi igralci so pripo-
mogli k temu, da ni bilo potreb-
no seči po rumenih kartonih. Ne 

tlede na izid tekme, si taka sre-
anja v mejah športnega obnaša-

nja še želimo, seveda pa k temu 
največ lahko prispevajo sodniki 
s svojimi nepristranskim in pra-
vilnim sojenjem, pa tudi igralci z 
discipliniranim obnašanjem na 
igrišču. S. Knaus 

Naš zvezni nogometni sodnik 
v zadnjem času so zelo aktual-

ne teme v nogometu : sprememba 
tekmovalnega sistema, spremem-

^ be v samem nogometnem ustro-
ju, spremembe v sodniških vr-
stah. Veliko je govora tudi o na-
ših dveh ligaših, tako o Alumini-
ju, kot o ptujski Dravi. Ob tem je 
mimo nas, skoraj neopazno pri-
šla novica o uspešno opravlje-
nem izpitu za zvezni rang tekmo-
vanja v nogometu seveda, ki ga 
je opravil Roman Fridaver. 

Kdo ne pozna tega mirnega 
človeka, ki je zbudil pozornost s 
svojim poštenim sojenjem in re-
alnim gledanjem na nogometna 
dogajanja . Zraven tega pa je prvi 
sodnik iz ptujske sodniške orga-

• nizacije, ki je postal zvezni sod-
nik, od časa, ko so se ptujski sod-
niki odcepili od mariborske sod-
niške organizacije. 

Nogomet je igral za pionirje, 
mladince in nekaj časa tudi za 
člane ptujske Drave, nekaj časa 
tudi v Destrniku, potem v Nem-
čiji, kjer je bil na začasnem delu. 
Vendar pa je dvoizmensko delo 
naredilo svoje in Roman je kon-
čal igralsko nogometno kariero. 

»Leta 1972 sem pričel soditi, 
naslednje leto sem opravil izpit 
za začasnega nogometnega sod-
nika, naslednje leto za podzvez-
nega, 1984 za republiškega in le-
tos za zveznega nogometnega 

sodnika. Spomnim se tudi prve 
tekme, ki sem jo vodil. To je bila 
tekma med Hajd ino in Zlatolič-
jem.« 

Roman, ali lahko poveš kaj o 
pritiskih, samem sojenju v razli-
čnih rangih tekmovanja? 

»V teh letih sojenja človek do-
živi veliko lepega, pa tudi veliko 
stvari, ki ne sodijo na nogometna 
igrišča. Ko sem se odločil, da 
bom končal z nogometom kot 
igralec, sem želel na nek način 
ostati zraven nogometa. Odločil 
sem se za sojenje in danes mi ni 
žal. Sojenje mi je prišlo v kri in 
le težko bi brez piščalke, brez za-
stavice, skratka brez nogometa. 
Kot sodnik pa doživiš marsikaj, 
od raznoraznih pritiskov, do hu-
liganskega obnašanja . Drugače 
pa med tekmami ni razlike. Ta 
obstaja samo v pripravljenosti 
samih igralcev in pa organizacije 
kluba, ki se s topnjuje iz ranga v 
rang tekmovanja. V ligah je pa 
tako, da igrišča niso ograjena, 
delo delegatov je slabo itd.« 

Koliko tekem si do sedaj odso-
dil? 

»Do sedaj sem odsodil okrog 
sedemsto tekem, računajoč tudi 
mali nogomet.« 

V ptujski občini imamo pred-
stavnika v prvi republiški nogo-
metni ligi, kakor tudi v ONL— 

vzhod. Tvoje mišljenje o nogo-
metu in o uspehih? 

»Imam občutek, da imamo v 
pttujski občini kvalitetni nogo-
metni kader, vendar pa nam delo 

šepa. Predvsem pedagoško delo 
je zapostavljeno. Prej Drava, se-
d a j Aluminij sta imela in imata 
kader, le na pravo mesto ga je 
potrebno postaviti. Pogoj za 
uspehe je delo. Tudi mladih 
igralcev je v naši regiji dovolj , 
vendar pa vse težje pridejo do 
veljave ob izkušenejših igralcih.« 

Kako pa je v sodniški organi-
zaciji, kako poteka delo? ' 

»S prihodom zveznega sodni-
ka Čelana iz mariborske sodni-
ške organizacije smo veliko pri-
dobili. Imamo precej republiških 
sodnikov in naše delo se je stabi-
liziralo. V svoje vrste pridobiva-
mo vedno nove moči. Na nas sta-
rejših pa je, da jim pomagamo 
pri njihovem začetku z nasveti. 
Važno je, da se gre korak naprej . 
Žal pa je tako, da o nekaterih 
stvareh pri sojenju ne odloča sa-
mo kvaliteta, ampak je tudi veli-
ko obrobnih stvari, ki n imajo 
zveze z nogometom. To pride na 
površje zlasti takrat, ko gre za 
napredovanja na zvezni listi. Ne 
morem mimo tega, da ne ome-
nim Janka Vogrinčiča, ki mi je 
veliko pomagal, skratka bil je 
moj prvi učitelj.« 

Iz Romana jpridavera je težko 
izvleči besedo. Je eden izmed 
sodnikov, ki je vedno priljubljen 
zaradi svoje odkritosti in pošte-
nosti. Sicer pa pravi, da je samo 
človek, ki se ukvarja s sojenjem. 
Ko bo napočil čas, se bo umak-
nil mlajšim in s tem odprl mož-
nost mlajšim za napredovanje , 
sam pa bi odšel med kontrolorje, 
skratka zelo je navezan na nogo-
met. 

Tekst in foto: Danilo Klanjšek 

Roman Fridaver 

Predstavljamo ptujske atlete 
Za Borisom Krabonjo in Kristijanom Kovačem 

predstavljamo še mladega atleta STANKA ZEB-
CA, ki je o sebi povedal: 

»Najpre j se mi je zdelo nemogoče, da bi se za-
čel ukvarjati z atletiko. Prijatelj m e j e vabil in tudi 
prepričal, da sem začel hoditi na treninge in zdelo 
se mi je v redu. Takrat sem treniral še z vrstniki, ki 
pa so čez nekaj časa pustili, tako da sem tudi sam 
nekaj časa pavziral, pred tremi leti pa sem začel 
resno trenirati.« 

Stanko trenira in tekmuje v tekih na ovire in si-
cer na 400 in 110 m. Njegovi do sedaj najboljši re-
zultati so 59,1 na 400 m z ovirami, na 110 m pa 
15,10, ki ga je dosegel na republiškem prvenstvu 
za mladince v Celju. Na mitingu v Celovcu je za-
sedel drugo mesto, v Trstu pa je bil tretji. Za tak-
šne uspehe trenira pet do šest krat tedensko, dva-
krat na dan, kar znese dvajset kilometrov na te-
den. Trenutno pa zaradi poškodbe ne trenira. 

Kakšni pa so pogoji za treniranje? 

»Atletska steza je dobra in slaba hkrati. Pri teku 
na ovire mi ustreza, ker je zadosti trda.« 

Stanko trenira skupaj z Borisom in pravi, da se 
med treningom odlično razumeta, da ni tako kot 
trdi Boris, da z njim na treningu ni mogoče shaja-
ti. Dobro se razume tudi z ostalimi in pa seveda s 
trenerjem, ki je za zdaj tudi edini trener v klubu, 
kar je tudi zanj težko delo, saj ima v varstvu kar 
petindvajset tekmovalcev. 

Kako se počutiš pred tekmovanjem? 
»Nimam težav ne pred tekmovanjem ne pred 

samim startom. Lahko se sprostim.« 
Star si šestnajst let. Kako pa kaj šola in trenin-

gi? 
»S šolo nimam težav. Razporedim si čas, pa gre. 
In tvoji načrti za naprej? 
»Posebnih načrtov za bodočnost niti nimam. 

Poškodba meniskusa bo verjetno zahtevala opera-
cijo, tako, da upam, da bom lahko začel čim prej 
trenirati.« Stanko Zebec 

Strelstvo 
Zaključek sezone z MK 

orožjem 
Občinska strelska zveza Ptuj, je organizirala po programu tekmo-

vanj še zadnja občinska tekmovanja z MK orožjem za leto 1985. Pred 
ptujskimi strelci ostane na tem orožju le še tradicionalni 36 t roboj : 
M a r i b o r — P t u j - Varaždin, bjlo 29. t. m. v Mariboru. 

Minuli petek popoldan so se pomerili pištoljaši. Z MK pištolo 
»DRULOV« so bili najboljši : Jurij Lamot (Kidričevo) 239 krogov; 
Ivo Baklan (J. Lacko) 234 krogov in Zvonko Hajduk (Agis) 227 kro-
gov. Ekipno je zmagala ekipa Kidričevo, pred ekipo Turnišč in Agisa. 
S pištolo proste izbire (TOZD—35) pa je nastreljal največ krogov 
Zvonko Hajduk (Agis) 244. Sledila sta mu Franc Simonič (243 in 
Franc Bedrač 242 krogov (oba Agis). 

V nedeljo dopoldne pa so se 5-članske ekipe in posamezniki po-
merili z MK puško v trojnem položaju — 30 strelov (300 možnih kro-
gov). Največ uspeha so imeli zopet strelci Turnišč in Kidričevega. 

Ekipna razvrstitev: 1. Turnišče I. — 1194 krogov, 2. Kidričevo 
1167 krogov; 3. Turnišče II 1122 krogov; 4. Agis 1035 krogov; 5. Že-
lezničar 1008 krogov; 6. Opekar 884 krogov; 7. Gradn je 794 krogov; 

Ekipi Draženc in Vitomarc sta bili nepopolni . 
Najboljši posamezniki: 1. Matjašič Zdenka (Tur.) 256 krogov; 2. 

Darko Jazbec (Tur.) 246 krogov; 3. Jurij Lamot (Kidr.) 243 krogov; 4. 
Gorazd Maloič (Kidr.) 242 krogov; 5. Bojan Mihelač, (Tur.) 235 kro-
gov itd. 

Prihodnji mesec se prične sezona z zračnim orožjem in že 27. ok-
tobra se bodo strel, družine pomerile z zračno puško z 10 članskimi 
ekipami. ^ ^ 

Še enkrat Zavrč-Apače 5:2 
v prejšnji številki Tednika, ste objavili delno reportažo o nogo-

Tnetni tekmi ZAVRČ—APAČE 5:2. Avtor tega članka je bil tov. Š. 
Knaus, ki je dal nekaj dvomljivih izjav, glede sojenja te tekme. Sod-
nik je imel pri sojenju te tekme zelo veliko dela na terenu, ker je bila 
tekma na sila nizki kakovostni ravni, saj sta obe ekipi igrali z rokami 
in sta bili zelo grobi. Res so Zavrčani dobili tri kartone, dva zaradi 
prekrškov, enega pa zaradi ugovarjanja . Tudi Apače so dobile karton, 
to pa zaradi'žalitve in nešportnega obnašanja proti stranskemu sodni-
ku. Tudi dve prekinitvi sta bili, ena zaradi poškodbe, ena pa zaradi 
menjave, seveda je zaradi tega sledil podaljšek. 

Enajstmetrovki sta bili obe realni, vendar je Apače niso izkoristi-
le. Dragi tov. Kuaus, vaš enajsterec oz. akcija ni bila tako nevarna, 
kot od Zavrča. Drugič pa prosim, bodite vsaj malo realni. 

Janko Horvat 

Atletinje v republiški ligi tretje 
v drugem kolu 

v drugem kolu republiškega ekipnega prvenstva v atletiki, ki je 
bilo v Mariboru, so ptujske atletinje zasedle tretje mesto. Pred njimi 
sta bili ekipi Gorice in Zak Ljubljana. Vrstni red po dveh kolih je sle-
deč: Gorica 12, Žak Ljubl jana 10, Ptuj 8, Novo mesto 5. TAM 4, 
Olimpija 3. Ekipo so sestavljale: Vidovič, Osojnik, Šešerko, Pajenk, 
Korošak in Nahberger. 

V Kopru zmaga atletov, B ekipa 
atletinj tretja 

Drugi regionalni turnir v atletiki je bil v Kopru. Atleti so zmagali 
in po dveh kolih vodijo s 7 točkami pred Koprom 5, Domžalami in 
Slovensko Bistrico s po 2 točkama. Moško ekipo so sestavljali: Kra-
b o n j ^ Vidovič, Kovač, Bedrač, Planinšek, Horvat in Korošec. 

Ženska B-ekipa, ki nastopa v B ligi je zasedla 3. mesto in po 
dveh kolih si deli 2. mesto. Ekipo so sestavljale: Meglič, Kekec, 
Vrabl, Muanda , Podbreznik in Zadravec. 

Mednarodni miting doma 
. in v tujini 

Ptujski tekmovalci, ki imajo perspektivni in zvezni razred so inte-
resantni za organizatorje mednarodnih mitingov doma v tujini. ŽAK 
Ljubljana je povabil na njihov »Šikijev« memorial Kovača, ki je v 
skoku v višino zasedel drugo mesto z 206 cm, Vindiša v teku na 
3.000 m in je zasedel 2. mesto in Sešerkovo, ki je bila 3. 

Organizatorji mednarodnega mitinga v Celovcu so pa razen treh 
zgoraj naštetih tekmovalcev zahtevali še, da nastopi Krabonja v teku 
na 400 m, kateri je na tekmi zmagal z rezultatom 49,41. Zmagali sta 
tudi Šešerkova v skoku v daljino 578 cm in Vindiš v teku na 3.000 m z 
8:29,0, Kovač pa je bil v skoku v višino z 205 cm drugi. 

V Beljaku sta se Vindiš in Zupanič udeležila teka na 10 milj. V 
močni mednarodni konkurenci je Vindiš zasedel odlično drugo mesto 
pred Rozmanom iz Kladivarja, Zupanič pa je bil 14. 

4 medalje s prvenstva 
SRS za pionirje 

A D Kladivar je bil v soboto in nedeljo organizator republiškega 
prvenstva za pionirje in pionirke. Ptujski AK je nastopil z 8 tekmoval-
ci. Najuspešnejši je bil Bojan Pučko, Ici je osvojil dve bronasti medalj i 
in to v suvanju krogle (13,10) in metu konja (^48,50). Bronasti medalj i , 
sta še osvojili Lidija Vrabl v teku na 300 m (44,7) in Simona Janžeko-
vič v skoku v višino (145 cm). 

Četrta mesta sta zasedla Neva Nahberger v teku na 100 m (13,5) 
in 80 m/O (13,9) in Miljenko Potočnik v teku na 1000 m (2.51,0) Šesto 
mesto v rnetu kopja in deveto mesto na 100 m je zasedel Mitja Žuran . 
V skoku v dalj ino s 436 cm je bila Urška Pavlinič sedma in enajsti Va-
sja Rpbin. 

Žuran, Pučko in Potočnik so nastopili poškodovani , tako, da so 
njihove visoke uvrstitve toliko več vredne. Najnesrečnejša z n a j m a n j 
športne sreče je bila Neva Nahberger, ki je osvojila nehvaležni četrti 
mesti in bo poskušala osvojiti republiški naslov oKtobra na mnogobo-
ju v Ptuju. Potrebno je poudarit i , da vsi ude ležena republiškega pr-
venstva izhajajo iz seiekcijskega procesa OŠ Tone Žniaarič, ki ga vo-
dita pedagoga telesne kulture tov. Kreutzeva in Turkuš in da so Poto-
čnik^ Robin iii Janžekovičeva še naslednje leto pionirji. 

Vabilo na kolesarsko trim akcijo 
v nedeljo 22. septembra pripravlja TVD Partizan Grajena v so-

delovanju z občinsko ZTKO kolesarsko trim akcijo, ki se bo pričela 
ob osmih zjutraj in zaključila ob enajstih. Proga bo dolga okrog 25 ki-
lometrov, krajša pa 12 kilometrov. Na poti bo šest kontrolnih točk: 
pri šoli na Grajeni , v Krčevini pri Slavku Črnku, v Grajenščaku pri 
Slavku Toplaku, v Mestnem vrhu pri Pavlu Potočniku ter na Potrčevi 
cesti v Ptuju in na križišču pod Panoramo. To pomeni, da se lahko 
vsak udeleženec trim kolesarjenja vključi kjer koli in nato pri vstopu 
tudi progo konča. Startnina bo 50 dinarjev, vsak pa bo vozil po usta-
ljenih cestno prometnih predpisih in na svojo odgovornost. 

Zaključna slovesnost bo na Grajeni ob dvanajsti uri. Vsi b o d o 
dobili TRIM značke in nalepke, družine pa tudi pismena priznanja. 
Poleg tega pa imajo pripravljene še nagrade za najmlajšega in najsta-
rejšega udeleženca ter praktična darila za najboljše. Če bo vreme sla-
bo bo TRIM kolesarjenje naslednjo lepo nedeljo. Vabljeni! rnš 
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POPEVKA VESELE JESENI '85 

Potrebna 
osvežitev? 

Za nami je 19. festival Popevka vesele jeseni '85. V večnamenski 
dvorani Tabor v Mariboru je v soboto, 14. septembra izzvenela 304. na-
rečna popevka tega najstarejšega slovenskega popevkarskega festivala 
— prvi je bil pred 22 leti. Tudi tokrat je 16 novih narečnih popevk poleg 
okoli 3000 glave množice v dvorani v neposrednem televizijskem in ra-
dijskem prenosu spremljala tudi ostala slovenska javnost. 

ZLATI KLOPOTEC ŠTAJER-
C E M 

Posebna nag rada za na jbol j šo 
na r ečno popevko p o izboru or-
gan iza tor ja letos ni bila podel je-
na. 

I. nag rado obč ins tva in zlate 
k lopotce je pre je la sk ladba Mi 
Štajerci, za ka te ro j e sk ladbo in 
a r a n ž m a napisa l Boris Rošker, 
besedi lo Brigita Kobe , ob sprem-
ljavi ansambla Štajerskih sedem 
pa j o je od l ično odpe l Korenov 
n a g r a k n e c p tu j skega festivala 
Rudi Santl. 

II. nag rado občinstva in radi j-
skih poslušalcev j e pre je la sklad-

ba Z a m u d l a bova ples, za katero 
je napisal glasbo Ptujčan Franc 
Kra jnc , besedi lo G e n o Tinev, 
p r i r edbo pa Edvard Holn thaner . 
Sk l adbo je odl ično zapel Ivo Ba-
ran ja . 

III . nag rado občinstva in ra-
di jskih poslušalcev je prejela 
sk ladba Micka, za katero je glas-
bo in besedi lo napisal pevec Ma-
ri jan Smode , p r i r edbo za Edvard 
Holn thaner . 

NAJBOLJŠE N A R E Č N O BE-
S E D I L O - GEPL 

St rokovna komisi ja j e presodi-
la: 

I. nag rado za na jbol j še nare-
čno besedi lo p re jme skladba 
Gep l , za katero je napisal besedi-
lo Miroslav Slana - Miros. 

II. nag rado za na jbol j še nare-
čno besedi lo p re jme sk ladba V 
jeseni fsi pr ide jo , za katero je be-
sedilo napisal Srečko Niedorfer . 

11L nag rado za na jbo l j še nare-
čno besedi lo pa p re jme skladba 
Mesec in zlata jesen , besedi lo 
pisca Manka Go la r j a . 

N a g r a d o za na jbo l j šo pr i redbo 
j e prejel mojs ter Bojan Adamič 

za sk ladbo Pomlad orgle špila, 
za na jbol j šega deb i tan ta pa so 
akredi t i rani novinar j i izbrali Na-
četa Junker ja , ki je doživeto za-
pel pesem Mati . 

REKLI S O . . . 
Direktor fest ivala Edvard 

Ho ln thane r : » N a š festival se tru-
di, ponudi t i pos luša lcem vsako 
leto neka j novih skladb, ki g redo 
lahko v uho, ki jih potem radi 
pos luša jo , žvižgajo in pojo. Tudi 
v napre j b o m o delali tako, držim 
se gesla: dokler k o n j zmaguje ga 
ne b o m o zamenja l i . Da festival 
ne bi postal m o n o t o n b o m o za 
jub i l e jno — 20. Popevko vesele 
jeseni '86 pripravil i do ločene os-
vežitve. 

Po le tošnjem festivalu dobiva-
m o očitke zaka j n i smo podelil i 
posebne nag rade za na jbo l j šo 
na rečno popevko p o izboru or-
ganizator ja . M o r d a smo bili pre-
več samokri t ični , a namen te na-
grade je izbrati na jbo l j komplet -
no uspešno sk ladbo , ki ima t ako 
kval i te tno besedi lo , kot glasbo, 
ga tudi izvajalca in a ranžer ja . 
Zal letos ni bi lo takšne, ki bi od-
govar ja la vsem tem zahtevam.« 

Boris Rošker, avtor glasbe in 
p r i redbe zmagova lne popevke 
Mi Štajerci : »Zadovol j s tvo naše-
ga občinstva j e vodi lo za oceno 
tega festivala. In ker je tudi letos 
občinstvo večino sk ladb sprejelo 
zelo dobro , l ahko brez zadržka 
ocen imo 19. festival kot uspešen. 
S t rokovna komisi ja organizator-
j a je bila pri svoji odločitvi, da 
ne podel i posebne nagrade prav-
gotovo preveč r igorozna. Zares 
škoda , ta odloči tev tudi občin-
stvu ni pri srcu . . . « m . Ozmec 

Zlati klopotci letošnjega festivala Rudiju Šantlu in Borisu Roškerju, ki 
sta ob spremljavi Štajerskih sedem skladbo Mi Štajerci po razglasitvi 
tudi skupaj zapela. 

Vokalni interpretatorji Popevke vesele jeseni '85 ob zaključku letošnjega festivala, (fotografije: M. Ozmec) 

Srečanje športnikov — perutninarjev Slovenije 
Uspešen razvoj Peru tn ine P tu j 

je v naši občini pa tud i izven nje 
d o b r o poznan . T u d i v sedan jem, 
e k o n o m s k o n e m i r n e m času se 
s p o p r i j e m a j o s t ežavami z vso 
moč jo . Za p r e m a g o v a n j e gospo-
darsk ih težav ta kolektiv odpi ra 
vrata za p o s l o v n o in s t rokovno 
sode lovan je p o v s o d , k jer je mo-
žno najti s k u p n e interese in di-
scipl ino pri uve l j av l j an ju dogo-
vorov. Ni to re j č u d n o , da je bil 
prav kolektiv Pe ru tn ina pobud-
nik o snovan j a pos lovne skupno-
sti pe ru tn ina r j ev Slovenije , ki že 
kaže prve u s p e h e sode lovan ja . 

Č lan ice te skupnos t i se zave-
d a j o , da so pos lovni uspehi odvi-
sni tudi od m e d s e b o j n e g a pozna-
v a n j a in s o d e l o v a n j a delavcev. 
Z a t o so se že lani dogovori l i za 
organizac i jo špor tn ih srečanj , ka-
terih cilj je , m e d s e b o j n o spozna-
van je delavcev v sproščeni , a 
bo rben i obliki. Prvo tako sreča-
n je j e bilo m inu lo ' e to v Pivki. 
Udeleži le so se ga vse podpisn i -
ce, venda r ne s komple tn imi eki-
p a m a . Gost i te l j ica 2. s rečanja pa 

je bi la p tu j ska peru tn ina . 
Tokra t so se ga udeležile vse 

štiri de lovne organizac i je : ABC 
Pomurka , Jata Zalog, Perutnin-
ski k o m b m a t Pivka m Pe ru tnma 
P tu j s popo ln imi ekipami . Minu-
lo sobo to so se pomeri l i v keglja-
n ju (moški in ženske), odbojk i 

(moš'Ki in ženske) in v malem no-
gometu samo moški. Tekmova-
nje je bilo d o b r o orgnaiz i rano, 
zato je po teka lo p o p redv idenem 
redu. Dosežki pa so taki le: 

Kegl jan je ženske: Ja ta 280 ke-
gljev, Peru tn ina 171, PK Pivka 
149 in ABC 107; Kegl janje mo-

ški: Perutnina 284, ABC 245, PK 
Pivka 230, Ja ta 219; 

O d b o j k a ženske : PK Pivka, 
Abc, Jata, Peru tn ina 

O d b o j k a moški : Perutnina , 
ABC, PK Pivka, Jata 

Mali n o g o m e t : ABC, Perutni-
na, PK Pivka, Ja ta 

Tako j e v skupni uvrstitvi os-
voji la prvo mesto in s tem osvoji-
la p rehodni pokal s rečanj Peru-
tn ina Ptuj p red ABC Pomurko , 
t re t je je bila Perutninski kombi-
na t Pivka, n a j m a n j sreče pa so 
tokra t imeli športniki iz Ja te Za-
log. 

O b tem velja povdari t i , da je 
bi lo t ekmovanje , ki je po teka lo v 
dvorani Mladike in na s tadionu 
Drave , dob ro organiz i rano in da 
so sodniki vzorno opravili svoje 
delo, sa j od dvajset ih sodelu jo-
čih ekip ni bilo predložena niti 
ena pr i tožba. Organizac i jo so po-
hvalili tudi vsi udeleženci tekmo-
vanja . Športniki p tu j ske Perutni-
ne ob tem ne skr ivajo zadovol j -
stva, zaveda joč se, da so si na 
brali dovol j i zkušenj za organiza-
cijo prireditev te vrste ob sreča-
nj ih pe ru tn ina r j ev bratskih občin 
Slovenije in Hrvaške, ki po teka jo 
že 10 let. 

I I . delavske špor tne igre med 
K o k o iz Varaždina , Podravka iz 
Koprivnice in Perutn ina iz Ptuja 
b o d o 28. s ep tembra v Koprivni-
ci. Besedilo in posne tek : L. C. 

Prva preizkušnja ptujskih perutninark v odbojki 

POPRAVEK 
Pri zahvali, objavljeni v Tedniku v štev. 33, dne 29. avgusta 1985. 
za pokojno Terezijo Kozel iz Vel. Varnice 57 je bila v prvem stav-
ku pomotoma izpuščena beseda mame, zato se stavek pravilno 
glasi: Ob boleči in prerani izgubi naše drage mame, stare 
mame inome. 

DEŽURSTVO PREHRAMBNIH 
TRGOVIN 

SOBOTA, 2 1 . septembra 
prodajalni ŽIVILA in POTROŠ-
NIK 

V tednu od 10. do vključno 17. septembra so miličniki postaje milice 
Ptuj in oddelkov posredovali v šestih prometnih nesrečah in pri tem zabe-
ležili kar dve smrtni žrtvi; dve osebi sta bili v nesrečah huje. dve pa lažje 
telesno poškodovani. Vzroki nesreč .vo bili: neprevidnost pri vožnji s trak-
torjem. neprimerna hitrost, izsiljevanje prednosti in vinjenost. Material-
na škoda je v primerjavi z visokom krvnim davkom neznatna — ocenje-
na je le na okoli 60 tisočakov^ 

OTROK P O D TRAKTOR 
V soboto , 14. s ep t embra okoli 

16. ure je prišlo d o zelo h u d e de-
lovne nezgode na njivi v Bari-
slavcih, kjer j e Mar i j an Š imenko 
iz Barislavc s t r ak to r j em pobiral 
koruzo . Za n j im je prišel 3-letni 
sin Igor in se med de lom pridru-
žil očetu na t r ak to r ju . Med pogo-
vo rom je oče zapel ja l nap re j po 
njivi , otrok pa je pade l s t raktor-
j a pod prikol ico, k jer je z adn j e 
ko lo zape l ja lo čez n j egovo glavo. 
Ot rok je bil na mestu mrtev. 

Z A D E L KOLESARJA 
D o zelo h u d e p r o m e t n e nesre-

če je prišlo tudi v nedel jo , 15. 
s ep t embra ob 20.15 na regionalni 
cesti izven nasel ja Janežovski 
vrh. Kolesar J anez Vrečar iz 
Podvinc s e j e namerava l odpe l j a -
ti iz av tobusnega posta ja l išča ob 
robu ceste, ko j t »ijun pr ipe-

ljal v smeri proti Ptuju voznik 
osebnega av tomobi la J a n k o La-
šič iz Zaboka . Pri tem je kolesar-
j a zadel t ako h u d o , da je ta na 
kra ju nesreče umrl . 

SKOČIL PRED AVTOBUS 
V nedel jo , 15. s ep tembra ob 

17.55 se je zgodi la p rometna ne-
sreča na regionalni cesti v nase-
lju FHujska gora . Voznik avtobu-
sa Franc Kokot ie neljal na redni 

progi L jub l jana —Ormož. Na 
klancu iz Ptujske gore mu je pri 
hiši št. 1 A z desne strani pritekel 
na cesto otrok B. Z. s Ptujske go-
re. V t rčenju je otrok utrpel h u d e 
telesne poškodbe in so ga prepe-
ljali v p tu j sko bolnišnico. 

PADEL Z M O T O R J E M 
V nedel jo , 15. sep tembra ob 

14.30 je prišlo do hujše nezgode 
tudi na regionalni cesti z u n a j na-

selja Soviče. Voznik motornega 
kolesa J anko K r a j n c j e ' pe l j a l iz 
Zgorn jega Leskovca proti Ptuju . 
Zarad i nepr i l ago jene hitrosti ga 
je v blagem levem ovinku zane-
slo s ceste, kjer j e padel in se hu-
d o poškodoval . 

- O M 

TRČENJE PRI PREHITEVA-
NJU 

V petek 13. s ep t embra je Vla-
d o Šalamun iz Obreža vozil po 
Slovenski ulici v Središču ob 
Dravi. Vključil je levi smerni ka-
zalec in začel zavijat i na dovo-
zno cesto. Takra t je za nj im pri-
peljal z osebnim av tomobi lom 
R a d o M u n d a iz Središča in ga 
začel prehitevati . Pri tem je pri-
šlo d o t rčen ja , voznik M u n d a je 
bil h u d o ran jen , lažje pa sopotni-
ci iz obeh av tomobi lov . 

F F 

Ura pravljic navdušila 
Zvezdana Mlakar in Srečo Spik sta se v ponede l jek , 16. septem-

bra, na jmla j šemu p tu j skemu občinstvu predstavi la s Pravlj ično uro. 
Otroci so d o d o b r a napolni l i p tu j sko gledališče, ki že do lgo ni slišalo 
tako iskreno sodelu jočega občinstva. Tudi oba igralca sta bila prese-
nečena nad odzivom malčkov, ki so od začetka do konca predstave 
sodelovali in udejani l i vsako p o b u d o obeh nas topa joč ih za sodelova-
nje. 

Nas ledn ja preds tava za na jmla j še v okviru Ptujskih kul turnih sre-
čan j bo 10. ok tobra . Lutkovno gledališče Jože Pengov iz Ljubl jane se 
bo predstavi lo z igro Daneta Za jca Petelin se sestavi. ĵ j ^̂  

Z Biserko po Dravi 
Temel jna organizaci ja Haloški biser E m o n a Kmeti jskega kombi-

nata Ptuj je ob koncu turist ične sezone ponudi la obiskovalcem R u j a 
še eno zanimivpst — vožnjo z ranco, ki so jo krstili za Biserko. Prejš-
njo. soboto so jo ob prisotnost i številnih gostov pospremil i na prvo 
p lovb9 po Dravi od restavracije Ribič d o jezera , s teklenico šampajn-
ca pa je v Biserkin bok zavihtela Mar i ja Magda lene , članica i z v r ^ e g a 
sveta, ki je zadolžena za gost instvo in tur izem. 

Pomol ob restavraciji Ribič in ranča, ki lahko spre jme do 30 ljudi, 
sta veljala temel jno organizaci jo poldrugi mili jon dinar jev. 

Najbolj so se vožnje z Biserko veselili otroci, (foto J O S ) 

Ljubljančani po haloški 
planinski poti 

Haloški griči so zares čudovit i , še posebe j seda j v p red jesenskem 
času, ko se narava že poigrava z barvo ust ja , ko p o vrhen veter že suče 
klopotce, ko zori grozdje . Tega se dobro zaveda jo tudi člani p lanin-
skega društva L j u b l j a n a — M a t i c a , ki so minulo nedel jo , 15. septem-
bra v petih u rah in pol prehodil i zadnj i del e tape Haloške p lan inske 
poti . Ujeli smo j ih na zadnj i postaj i , pri gostišču Emeršič v Grad i ščah 
pri C i rku lanah , k jer so po naporn i a pri jetni pot i počivali . 

Vodnik P D — Ljub l jana Matica, J anko Tavčar je o vtisih svojih 
tovarišev in tovarišic poveda l : » K o smo lani dobili načrt Haloške pla-
ninske poti smo j o razdelili v štiri e tape. Že m a j a lani smo prehodi l i 
prvo e tapo, d rugo pa jeseni . Tretji odsek smo prehodi l i m a j a letos, če-
tr tega pa sedaj . Polni pr i je tnih vtisov smo, za nas je to neka j novega. 
P r i ^ o nas je okoli 50, začeli pa smo v Podlehniku , nadal jeval i prek 
Majskega vrha na Dravinjski vrh d o Vareie. Od tam v Dravce in s e d a j 
smo tu v Grad i ščah , k je r smo pot tudi zaključili . Zares pr i je tno j e bi-
lo.« 

Predsednik p lan inskega društva Ptuj , Tone Purg je d o d a l : »Po 
izrazih lic in besedah naših tovarišev iz L jub l jane sk lepam, da so za-
res zadovol jni s p r eho jeno pot jo . Sicer je celotna ha loška pot zelo za-
nimiva in t ra ja efekt ivnih 22 ur. To pot mi rno lahko p r e h o d i m o v šti-
rih dneh . Začne se pri Borlu in konča na Donačk i gori. Vmes je 11 
kontrolnih pos to jank in ko pohodn ik zbere vseh 11 žigov, dobi za na-
g rado lep znak haloške p laninske poti. Tokra t so jo preicli tudi pla-
ninci iz Ljubl jane in vsi smo tega zelo veseli.« " Ozmec 

Člani planinskega društva Ljubljana — Matica ob zaključku haloške 
planinske poti pri gostišču Emersič v Cirkulanah. 

RODILE S O : 
Ljuba Kodrič , K a j u h o v a 3 — 

dečka ; Erna Gačn ik , Bodkovci 3 
— Mar ia ; Kristina Ljubeč, Nova 
vas 7 3 / a — Vesno; Anica Koled-
nik, Ul. 25. ma ja 6 - Ka t jo ; Ro-
ža Horvat , Bukovci 70 — dekli-
co ; Vera Zagoransk i , Ha jdoše 
101 - Blaža; Milena Serdinšek, 
Apače 183 - dečka ; Ana Luk-
man , Povodnova 13 — Leona ; 
Anica Golirač , Gor ičak 45 - Te-
rezi jo; Dar inka Potočnik, Placar 
54 dečka ; Milena Fuks, Janežov-
ski vrh 15 — J a s m i n o ; Dar inka 
Satler, Stanošina 21 — Petro;. 

POROKE: 
Branko Zorko , Moškan jc ; 

8 2 / b in Silva Kolarič, Spuhl ja 
72; Stanislav Popla tn ik , Velika 
Nede l ja 33 in Mar i ja Mikša, Go-
rišnica 97. . 

UMRLI S O : 
Adolf Letonja , D o m upoko-

jencev Ptuj, roj. .1929, umrl 9. 
sept. 1985,; Stanislav Predikaka, 
Stogovci 2, roj. 1931, umrl 10. 
sept . 1985; Andre j Gra i foner , Zi-
herlova pl. 3, roj. 1929, umrl 11. 
sept . 1985.; Franc Mernik , Me-
stni vrh 25, roj. 1920, umrl 12. 
sept . 1985.; Alojzija Potrč. Biš 
54, roj. 1935, umrla 13. sept. 

1985; Š te fan i ja Toš , Polenci 30, 
roj. 1906, umrla \ sept . 1985. 

T10NIK 
izdaja zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ptuj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kole-
gij, ki ga ;iestavljajo vsi novinarji 
zavoda, direktor in glavni ured-
nik Franc Lačen, odgovorni 
urednik Ludvik Kotar, tehnični 
urednik Štefan Pušnik, novinarji: 
Jože Bračič, Ivo Ciani, Nevenka 
Dobljekar, Franc Fideršek, Maj-
da Goznik, Martin Ozmec in 
Marjan Šneberger. Uredništvo In 
uprava Radlo-Tednik, telefon 
(062) 771-261 in 771-226. Celo-
letna naročnina znaša 1.500 di-
narjev, za tujino 2.400 dinarjev. 
Žiro račun SDK RuJ 
52400-603-31023. Tiska ČGP Ve-
čer Maribor. Na podlagi zakona 
o obdavčevanju proizvodov In 
storitev v prometu je TEDNIK 
uvrščen med proizvode, za kate-
re se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov. 


